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ҚҰРМЕТТІ ОҚЫРМАН, ҚАЛА ЖӘНЕ АУДАН ТҰРҒЫНДАРЫ!
Сіздердің назарларыңызға  «БІЛІМ ШАПАҒАТЫ» газетіне 2020  жылға  жазылу науқаны 

жалғасып жатқанын хабарлаймыз.
Алматы облысы бойынша жазылу ИНДЕКСІ  65111.
АЛМАТЫ ОБЛЫСЫ БОЙЫНША 12  айға  ЖАЗЫЛЫМ БАҒАСЫ:
-ҚАЛА БОЙЫНША  -  5038,80 тг.
-АУЫЛ БОЙЫНША    -  5262,40 тг.
Газетке «Қазпочта» АҚ – ның кез-келген байланыс бөлімшелерінде жазыла аласыздар.

УВАЖАЕМЫЕ ПОДПИСЧИКИ, ЖИТЕЛИ НАШЕГО 
ГОРОДА И ОБЛАСТИ!

Доводим до Вашего сведения, что продолжается подписная кампания на газету «БІЛІМ 
ШАПАҒАТЫ» на 2020 год.
Подписной ИНДЕКС  65111 по Алматинской области.
СТОИМОСЬ ПОДПИСКИ  ПО АЛМАТИНСКОЙ ОБЛАСТИ НА  12 мес.:
-ГОРОД  -  5038,80 тг.
-СЕЛО    -  5262,40 тг.
Вы можете подписаться в любом отделении почтовой связи АО «Казпочта».

Қазақстан Президенті білім және ғылым министрі 
Асхат Аймағамбетовті қабылдап, ведомствоның қазіргі 
жұмыстары мен алдағы жоспарлары туралы ақпаратпен 
танысты, деп жазады «Түркістан» газеті.

На прошлой неделе состоялось рассмотрение административного 
дела в отношении Международного высшего учебного заведения 
«Казахско-Русский Международный университет». Стоит 
отметить, что срок рассмотрения протокола об административном 
правонарушении от года и материалов административного дела 
дважды был продлен по ходатайствам Университета.

В течение ноября текущего года Комитетом по обеспечению 
качества образования в сфере образования и науки МОН РК 
предусмотрена проверка в 10 вузахстраны. Основанием проверки 
является профилактический контроль и устранение нарушений, 
выявленных ранее в ходе профилактического контроля.

Қасым-Жомарт 
Тоқаев білім 
бағдарламалары 
мен оқыту деңгейі 
заман талабына 
сай келмейтін 
жоғары оқу 
о р ы н д а р ы н ы ң 
лицензияларын 
өздігінен қайтарып 
алу мәселесінде 
м и н и с т р л і к т і 
қолдады және 
аталған мәселе 
б о й ы н ш а 
з а ң н а м а л ы қ 
деңгейде тиісті 
н о р м а т и в т і к -
қ ұ қ ы қ т ы қ 
база әзірлеуді 
тапсырды. 
Сонымен қатар 

П р е з и д е н т 
м и н и с т р л і к к е 
12 жылдық оқу мерзіміне қажетті 
инфрақұрылымды, бағдарламалар 
мен жалпы білім жүйесін дайындауға 
басымдық бере отырып, жүйелі 
түрде, асықпай көшу керектігі жөнінде 
тапсырма берді. Республикалық 
бюджеттің орындалуын бақылау 
жөніндегі есеп комитетінің төрағасы 
Наталья Годунова Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа Қазақстан халқына 
арналған Жолдауындағы берілген 
тапсырмалардың орындалу барысын 
баяндады. 

О п р е д е л е н и е м 
председателя Комитета 
по обеспечению качества 
в сфере образования 
и науки от 29 октября 
текущего года законный 
п р е д с т а в и т е л ь 
Университета был 
надлежащим образом 
извещен о месте и 
времени рассмотрения 
дела. Представитель 
не явился, в связи с 
этим было принято 
решение о рассмотрении 
дела в отсутствие 
п р е д с т а в и т е л я 
юридического лица.
По итогам рассмотрения 

было вынесено 
П о с т а н о в л е н и е 
о наложении 
а д м и н и с т р а т и в н о г о 
штрафа с 
п р и о с т а н о в л е н и е м 
лицензии на реализацию 
о б р а з о в а т е л ь н ы х 
программ высшего и послевузовского 
образования, сроком на 1 месяц, с 
момента вступления в силу настоящего 
постановления.

На сегодняшний день завершается проверка 
в 3 вузах: Академия «Кайнар», Гуманитарно-
технический институт «Акмешит» и Академия 
гражданской авиации.
В случае выявления фактов грубого 

нарушения Законодательства, будут 
рассмотрены административные дела с 

ПРЕЗИДЕНТ 12 ЖЫЛДЫҚ ОҚУ 
ЖҮЙЕСІНЕ КӨШУДЕ АСЫҒЫСТЫҚҚА 

ЖОЛ БЕРМЕУ КЕРЕГІН ЕСКЕРТТІ

КАЗАхСКО-РУССКИЙ 
МЕЖДУНАРОДНЫЙ УНИвЕРСИТЕТ 

МОЖЕТ ЛИШИТьСя ЛИцЕНЗИИ

ПРЕДУСМОТРЕНА ПРОвЕРКА 
в 10 вУЗАх СТРАНЫ

Президент квазимемлекеттік сектор 
жұмысының тиімділігі жайындағы талдау 
нәтижелерімен танысты. Н.Годунова 
бірқатар өңірдегі, атап айтқанда, 
Шығыс Қазақстан, Қостанай облыстары 
мен Алматы қаласына, сондай-ақ, 
жекелеген мемлекеттік органдарға 
жүргізілген аудит барысы жөнінде 
мәлімет берді. Кездесу қорытындысы 
бойынша Мемлекет басшысы бірқатар 
нақты тапсырма берді.Барлық құқықтар 
сақталған. 

БШ Ақпарат.

Стоит отметить, что у юридического лица 
есть 1 месяц на устранение замечаний. При 
не устранении нарушений материалы будут 
направлены в суд, для лишения лицензии.

БШ Акпарат.

наложением административного штрафа 
и приостановлением действия лицензии на 
образовательную деятельность.
До конца ноября будут проверены еще 7 

вузов.

БШ Акпарат.

ҚҰРМЕТТІ ОҚЫРМАН, ҚАЛА ЖӘНЕ АУДАН ТҰРҒЫНДАРЫ!
Сіздердің назарларыңызға  «ЖӘРДЕМ» газетіне 2020  жылға  жазылу науқаны жалғасып 

жатқанын хабарлаймыз.
Алматы облысы бойынша жазылу ИНДЕКСІ  65037.
АЛМАТЫ ОБЛЫСЫ БОЙЫНША 12  айға  ЖАЗЫЛЫМ БАҒАСЫ:
-ҚАЛА БОЙЫНША  -  5038,80 тг.
-АУЫЛ БОЙЫНША    -  5262,40 тг.
Газетке «Қазпочта» АҚ – ның кез-келген байланыс бөлімшелерінде жазыла аласыздар.

УВАЖАЕМЫЕ ПОДПИСЧИКИ, ЖИТЕЛИ НАШЕГО ГОРОДА И ОБЛАСТИ!
Доводим до Вашего сведения, что продолжается подписная кампания на газету «ЖӘРДЕМ» 

на 2020 год.
Подписной ИНДЕКС  65037 по Алматинской области.
СТОИМОСЬ ПОДПИСКИ  ПО АЛМАТИНСКОЙ ОБЛАСТИ НА  12 мес.:
-ГОРОД  -  5038,80 тг..
-СЕЛО    -  5262,40 тг .
Вы можете подписаться в любом отделении почтовой связи АО «Казпочта».
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ЛАТЫННЫң СОңҒЫ НұСҚАСЫ, 
НЕ БОЛАДЫ ҚЫСҚАСЫ?

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
өзінің Twitter парақшасында: «Әліпбиді 
латын қарпіне көшіру туралы тарихи 
шешімнің қабылданғанына екі жылға 
жуықтады. Бірақ қарпімізде әлі де 
олқылықтар бар. Тіл мамандары жаңа 
әліпбиді жетілдіруі керек. Мәдениет 
және спорт министрі А.Райымқұловаға 
тиісті тапсырма бердім. Алдымызда 
ауқымды жұмыс тұр» деген еді.
Президент тапсырмасына орай, тіл 

мамандары латын әліпбиінің бұған дейінгі 
нұсқасына тағы да төрт таңбаны қосып 
отыр. Тіл білімі институты ұсынған бұл жоба 
– латын әліпбиінің соңғы нұсқасы емес. 
Оған қосымша, Ш.Шаяхметов атындағы 
«Тіл-Қазына» ұлттық ғылыми-практикалық 
орталығының да ұсынар жобасы бар. Одан 
бөлек, латын әліпбиінің жүздеген нұсқасы 
ұсынылды. Олардың арасында әуесқойлар, 
тіл мамандары, Тіл білімі институты бар. 
Бұл – бір жағынан жақсы тенденция. Әрі 
азаматтық қоғамның көрінісі. Бірақ мұндай 
жобаның көп болуы нақты сапаға әсер ете 
алды ма? Мәселе – осында.
31 қазан күні Мәдениет және спорт министрі 

Ақтоты Райымқұлова латын әліпбиіне 
байланысты нақты жоба ұсынып жүрген 
мамандармен кездескен еді. Кездесуде 
«Байлатын» жобасын жасаған жігіттер де, 
арнайы латын әліпбиі нұсқасын әзірлеген 
математик те болды. Министр екі тараптың 
ұсынысын, талап-тілегін тыңдаған еді. 
Әрине, жобаның көп болғаны дұрыс. Көптің 
ішінен біреуі жеке-дара шығары анық. 
Көпшілік те өзіне ыңғайлы нұсқаны бекіткенін 
қалап отыр. Алайда ең өкініштісі, бүгінгі 
латын әліпбиінің халі – шаян шөлге, шортан 
көлге, аққу көкке тартып тұр. Ортақ бір 
шешім жоқ. Әрқайсысы өз нұсқасын дұрыс 
санайды. Кездесуге қатысқан жазушы Арман 
Әлменбеттің айтуынша, Тіл білімі институты 
мен «Тіл-Қазынаның» да жобасы көңілден 
шығып тұрған жоқ.
«Байлатын» деген нұсқа бар. Арман 

Байқадамов деген азаматтың фамилиясына 
қарай атын солай қойған болуы керек. Арман 
– кәсіпкер жігіт, ал әліпби жасау ісінде оның 
қасында бірнеше жігіт бар. Бұлар әліпбиді 
әлеуметтік желі арқылы жарнамалауды ерте 
бастап кетті. Олардың ұсынатыны – ағылшын 
тілінде бар 26 әріптен шықпайық, к - c, қ - k, 
ғ - q, ә мен а - a, ұ мен ү - u болсын, қайсы не 
екенін транскрипция арқылы берейік дейді.
Институт пен «Тіл-Қазынаның» ұсынысы 

өзіме ұнамайды. Ұнамайтын себебі екеуінің 
ноқат, нүкте, қос нүкте, сызықтары көп. 
Түріктің әліпбиін алмай-ақ, болашақта түрік 
те, басқалар да біздің әліпбиді алатын 
болса деп ойлаймын. Бірақ институт 
пен «Тіл-Қазынаның» ендігі ұсынатын 
әліпбилері алдыңғы қателерді түзесе, онда 
жоқ дегенде әйтеуір бір дыбыс – бір таңба 
принципі бойынша әліп-би жасалады ғой деп 

2025 жылға дейін еліміз латын әліпбиіне көшуі тиіс. Елбасының 
бұл жөнінде мамандарға берген арнайы тапсырмасы да бар. 
2025 жыл да қыр  астында. Әне-міне дегенше, зулап уақыт өте 
шығатыны белгілі. Ал біз әлі күнге латын әліпбиі дегенде бір 
шешімге тоқтай алмай келеміз. Неге?

Депутат Сената Едил Мамытбеков возмущен тем, что в отношении вице-министра 
образования и науки Фатимы Жакыповой, обвиненной в плагиате своей научной 
работы, до сих пор не принято никаких мер. Соответствующий депутатский запрос он 
озвучил на пленарном заседании Сената, передает корреспондент Kazpravda.kz.

үміттенемін.
Ал Қуантқан Вановтың ұсынысы – бәріне 

тосын. Бұны қабылдау үшін үлкен батылдық 
керек. Бұл кісінің принципі бойынша, 1994 
жылы қабылданған әлемдік фонетикалық 
әліпбиге сүйенуге болады екен. Яғни, сол 
жылы адам баласының аузынан шығатын 
барлық дыбыстың таңбасы жасалған 
көрінеді (бәрі интернетте тұр). Математик 
министрмен кездесуде бірқатар қызықты 
жобаларды айтты» дейді Арман Әлменбет.
«Байлатын» да жақсы, Тіл білімі институты 

ұсынған нұсқаны да қарау керек. «Тіл-
Қазынаның» айтар өз ойы бар. Дегенмен 
ұлтқа керегі не? Олар диграфқа та, 
апострафқа да ұрынғанын қаламайды. 
Сонымен, қайсысы тиімді?
Біз осы 28 дыбысқа 28 таңба алдық. 

Алайда біздің қоғамда орыс сөзіне әбден 
үйрен¬ген адамдар бар арамызда.Тіл білімі 
институтының ұсынысы қабылдана ма, жоқ 
па, ол жағы тағы белгісіз. Ал «Байлатынның» 
нұсқасын тіл мамандары ұнатып отырған 
жоқ, «Арман Байқадам ұсынған нұсқаны 
осыдан 10 жыл бұрын жоққа шығарғанбыз. 
Ол жоба Тіл білімі институтынан талай рет 
талқылаудан өткен. Әліпби техникалық 
болмауы керек. Әліпби – тілдің мәселесі. 

ҚҰРМЕТТІ ОҚЫРМАН, 
ҚАЛА ЖӘНЕ АУДАН 

ТҰРҒЫНДАРЫ!
Сіздердің назарларыңызға  

«БІЛІМ ШАПАҒАТЫ» газетіне 2020  
жылға  жазылу науқаны жалғасып 
жатқанын хабарлаймыз.

Алматы облысы бойынша жазылу 
ИНДЕКСІ  65111.

АЛМАТЫ ОБЛЫСЫ БОЙЫНША 
12  айға  ЖАЗЫЛЫМ БАҒАСЫ:

-ҚАЛА БОЙЫНША  - 
 5038,80 тг.
-АУЫЛ БОЙЫНША    -  
5262,40 тг.
Газетке «Қазпочта» АҚ 

– ның кез-келген байланыс 
бөлімшелерінде жазыла аласыздар.

УВАЖАЕМЫЕ 
ПОДПИСЧИКИ, ЖИТЕЛИ 

НАШЕГО 
ГОРОДА И ОБЛАСТИ!

Доводим до Вашего сведения, что 
продолжается подписная кампания 
на газету «БІЛІМ ШАПАҒАТЫ» на 
2020 год.
Подписной ИНДЕКС  65111 по 

Алматинской области.
СТОИМОСЬ ПОДПИСКИ  ПО 

АЛМАТИНСКОЙ ОБЛАСТИ НА  
12 мес.:

-ГОРОД  -  5038,80 тг.
-СЕЛО    -  5262,40 тг.
Вы можете подписаться в 

любом отделении почтовой связи 
АО «Казпочта».

СЕНАТОР ОСТРО ОТРЕАГИРОвАЛ НА СКАНДАЛ 
вОКРУГ ЗАМЕСТИТЕЛя ГЛАвЫ МОН РК

"Как известно, уже больше месяца 
в отечественных СМИ, а теперь 
уже даже иностранными лицами 
и организациями обсуждается 
плагиат казахстанского вице-
министра образования и науки. 
Сейчас, когда факты использования 
чужих научных работ подтверждены 
уже двумя признанными в мире 
анти-плагиатными системами, 
отрицание этого, используя 
ведомственный Национальный 
центр государственной научно-
технической экспертизы для 
введения в заблуждение 
казахстанского общества, является 
недопустимым", – отметил сенатор. 

Депутат возмущен также тем, что, 
несмотря на скандал, вице-министр 
продолжает принимать решения, 
которые, по его мнению, ведут 
могут негативно отразится на всей 
системе образования. 

"Так, согласно постановлению 
Правительства от 11 октября 
2019 года № 752, Таразский и 
Костанайский госпедуниверситеты 
путем слияния присоединены к 
региональным университетам. Как следствие 
мы получили снижение престижа учителя, 
дефицит кадров в дошкольном, среднем 
и средне-специальном образовании", – 
считает Едил Мамытбеков. 

Кроме того, по его словам, в системе 
образования наблюдается и ряд других 
проблем, в частности – избыточное 
выделение грантов, что обострило вопрос 

Оны компьютерде пайдалану – ол өз алдына 
бөлек әңгіме. Тілді компьютерге икемдеуге 
болмайды. Керісінше, компьютерді түрлі 
бағдарламалар арқылы тілге икемдеу қажет. 
Біздің төл дыбыстарымыз бар болғаны 28 
ғана, бұрынғыдай 42 ем Олардың талабы 
үшін, амал жоқ, тағы төрт таңбаны кіргізіп 
отырмыз. Ол «ч», «в», «ф», одан кейін «һ» 
таңбасы. Бір шешімге келу үшін бір жағына 
көну керек. Қолдан таңба құрастыру оңай, 
бірақ ол әліпби болмайды» дейді Ахмет 
Байтұрсын-ұлы атындағы Тіл білімі 
институтының профессоры Әлімхан 
Жүнісбек.
«Байлатынды» дайындаған жігіттердің 

де айтар уәжі бар. Олар ұсынып отырған 
әліпби 26 таңбадан аспайды. Бұл талап IT 
технологияға негізделіп отырғаны белгілі. 
Олар «транскрипция беру арқылы қазақ 
тілінің ақсап тұрған саласы орфоэпияны 
толық ретке келтіре аламыз» деген пікірді 
айтады.
«Ағылшынша тілі шыққан адам 

сөздердің айтылуы мен жазылуын 
жаттап өседі. Ағылшынша бір сөзді 
қате айтсаң, күледі. Өзің-ақ қып-қызыл 
болып кетесің. Жұрт сені түсінбейді, 
күнің түсіп тұрған соң амал жоқ, дұрыс 

айтасың. Ал қазақшаға кімнің күні түсіп 
тұр? 42 әріппен таңбалағанда қате 
айтады, 26 әріппен таңбаласаң мұның 
транскрипциясы қайда деп біреу іздей 
қоя ма?» дейді Арман Әлменбет.
Дұрыс-ақ делік. Транскрипция жасалса, 

айтылуы дұрысталмақ. Бірақ бізге қазір 
керегі айтылуы емес, таңбалануы емес 
пе? «Тіл-қазына» орталығы Орфография 
басқармасының басшысы Гүлфар 
Мамырбек:
«Әліпби нұсқасын әзірлеп, ұсынып 

отырған әр адамның тілге деген 
жанашырлығын байқауға болады. 
«Өз үлесімді қоссам екен, дұрыс нәрсе 
ұсынсам» деген жанашырлық сезімі 
бар. Оларды авторлыққа ұмтылып жүр 
деп те айтуға болмас. Шын мәнінде, 
әуесқойлар жасаған жобалардың көбі 
талқылауға түскен жоқ. Тіл білімі 
институты да өз жобасын бірнеше рет 
ұсынып, талқылауға берді. «Байлатын» 
да солай ұсынып жүр. Мәселен, диграф 
жобасы шыққанда бәріміз шалқамыздан 
түстік. Оқылымы да, жазылуы да қиын 
бұл жобаның қабылданбайтыны анық 
еді. Апостроф нұсқасы да қатты сынға 
ұшырады. Дәйекше қаптап кеткенін 
көрген жұртшылық оны «биттеген» 
әліпби деп қарсы болғаны анық. Соңғы 
қабылданған акутты нұсқаның да 
кемшіліктерін айтып жүр. Дегенмен 
бұл алдыңғы екі жобаға қарағанда, 
талқылауға көп түс-пегені анық. 
Жалпы, көпшіліктің латын қарпіне 
көшуге ынта-ықыласы басқаша. Олар 
латын әліпбиінің жаппай қолданысқа 
енуіне қарсы емес. Қоғамның да, әліпби 
ұсынушылардың көзқарасын, ұсынысын 
талқылауымыз керек. Әзірге төрт 
әліпби жобасы талқылауға түседі. 
Қай жоба дұрыс деп шешіледі, соны 
қабылдаймыз» дейді.
Әрине, кем-кетіктер ескеріліп, 

олқылықтар түзетілсе, одан ұтпасақ, 
ұтылмаймыз. Министр Ақтоты 
Райымқұлова: «Бізге қазақ тілінің 
ерекшеліктерін сақтап қалатын әліпби қажет» 
дегенді айтып отыр. Расымен, көпшіліктің 
көңілінен шығатын нұсқаны қабылдау ләзім. 
Ақпарат және қоғамдық даму министрі 
Дәурен Абаев: «Әліпби – бұл жай ғана қаріп 
емес, бұл – біздің ұлтымыздың болашағы, 
мәдени кодтың бөлшегі, коммуникация 
құралы. Сондықтан бұл мәселеде ешқандай 
асығыстық болмауы керек» дейді.
Латын әліпбиіне жанашырлық сезімі 

болғаны дұрыс. «Автор болып, құр 
абырой жинаудың қажеті шамалы» екенін 
айтқымыз келеді. Қалай десек те, әліпбидің 
ендігі бекітілетін соңғы нұсқасына «екі 
шоқып, бір қараған» дұрыс-ау...

"Айқын" газеті 
№ 173.

нехватки мест в общежитиях и, в целом, 
неготовность системы высшего образования 
к избыточному количеству студентов.

"Закономерно возникает вопрос: почему 
Министерством образования и науки 
проводятся такие масштабные и дорого 
обходящиеся стране шаги при столь 
поспешной и поверхностной проработке? 
Чтобы ответить на него, придется 
приглядеться к тем, кто участвует в решении 

стратегических вопросов 
просвещения. (…) Из-за 
случайных людей наука 
никак не может избавиться 
от хронической болезни: 
финансирование получают 
научные работы, которые 
нигде и никогда не 
внедряются, а настоящие 
ценные работы либо 
обходятся вниманием 
б ю р о к р а т и ч е с к и х 
Н а ц и о н а л ь н ы х 
научных советов, либо 
финансируются для 
проформы в таких 
размерах, что эти работы 
невозможно сделать 
качественно и внедрить. 
(…) Заместитель 
министра, нарушивший все 
существующие в высшей 
школе каноны, продолжает 
занимать свою должность 
и при этом проводить 
некие объединения 
вузов, которые грозят 
исчезновением школ в 

малых населенных пунктах", – отметил 
сенатор. 

В связи с этим сенатор просит поставить 
на утрату постановление Правительства о 
слиянии вузов, а также наказать всех, кто 
инициировал данное постановление, вплоть 
до увольнения. 

 Лаура ТусупБековА.
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вЛАДЕЛьцЫ «KundeliK» ОТвЕТИЛИ 
НА ПРЕТЕНЗИИ КАЗАхСТАНцЕв

МУхТАР ИЛьяСОв И ЕГО КОМАНДА СчИТАюТ 
СвОЙ ПРОЕКТ УДАчНЫМ И ПЕРСПЕКТИвНЫМ.

В конце октября на создателей электронного дневника обрушилась критика казахстанцев. Подключились 
и депутаты парламента. Речь шла о том, что Кунделик распространяет среди пользователей сомнительную 
рекламу. Что система несовершенна и часто дает сбои. Что сервис стал платным, а посему миллионы 
казахстанских школьников не могут бесплатно даже оценки посмотреть в мобильном приложении.

цифровые сервисы в мире — Google, Skype, 
Amazon в Америке; Яндекс, Mail.ru в России, 
Alibaba в Китае. Кстати, наиболее успешные 
цифровые проекты в Казахстане построены 
по такому же принципу: kaspi.kz, krisha.kz, 
kolesa.kz и так далее.

РекЛАМА чеРез фиЛьТР 6+
Мы работаем как с прямыми 

рекламодателями, так и с рекламной сетью 
Яндекс. Это лучший фильтрованный трафик.

У нас точно нет букмекеров, рекламы 
алкоголя, табака и другого контента, не 
соответствующего формату 6+

Мы рекламируем университеты, школы, 
банковские продукты, товары народного 
потребления, компьютерную технику, книги, 
образовательные курсы и многое другое 
формата 6+ в виде прямых контрактов с 
рекламодателями, а также через Яндекс 
рекламу.

Что касается появившихся в ряде 
интернет-изданий публикаций на тему 
рекламы религиозного характера на нашем 
портале kundelik.kz, сообщаем, что эти 
нарисованные картинки являются фейком и 
заведомо ложной информацией.

Мы реализуем страновой национальный 
проект, который используется в каждой семье. 
В 6 тыс. школ 325 тыс. учителей заполняют 
электронный журнал, и Министерство 
образования и науки получает прозрачную 
(уменьшает риски для коррупции) и 
оперативную картину успеваемости по всей 
стране. Здесь мы хотим выразить глубокую 
признательность учителям страны.

Мы верим, что государству в ближайшее 
время удастся решить вопрос с 
высокоскоростным широкополосным 
доступом к Интернету по всей стране. Тогда 
граждане Казахстана получат доступ к 
современным образовательным цифровым 
сервисам.

Отступать назад в бумажное прошлое 
не получится. Да и нет сегодня таких 
бумажных журналов, которые могут 
поместить комментарии при критериальном 
оценивании. А считать на бумаге СОР и СОЧ 
крайне неэффективно и будет занимать 
несколько часов в день у учителей и завучей.

чТо сЛучиЛось с 
госуДАРсТвенной 

пРогРАММой E-lEarning
Проект kundelik.kz не имеет 

никакого отношения к системе 
E-learning. Мы пришли через три 
года после полного фиаско E-learning 
и предложили самую эффективную 
модель развития проекта без 
привлечения бюджетных средств.

Давайте проанализируем факты. 
Почему сегодня идет активная атака 
на наш проект?

Может потому что нужно забыть 
E-learning стоимостью в 35 млрд 
тенге, который 6 лет назад курировал 
или плохо курировал г-н Абенов, 
бывший на тот момент вице-
министром образования и науки?

Где эти огромные народные деньги 
и как они были потрачены?

среднего образования 
Казахстана.

Кстати, с нового года и 
здравоохранение должно 
полностью перейти на 
цифровые больничные 
и карты здоровья. Как 
это будет работать, 
если нет интернета в 
сельской местности? Как 
будут реализовываться 
другие проекты в 
рамках государственной 
программы «Цифровой 
Казахстан»?

Ни одна система не 
решит государственные 
и отраслевые задачи без 
сети Интернет.

Пользование системой 
«Күнделік» выявило 
реальную картину по 
доступности и качеству 
услуг доступа к сети 
Интернет в сельской 
местности

Наряду с этим стали 
очевидны проблемы 
обеспечения государственных школ 
компьютерной техникой и высокие тарифы 
на широкополосный доступ в Интернет.

пРеиМущесТвА KundEliK.Kz 
в его БеспЛАТносТи

Основная веб-версия системы, 
работающая с помощью браузера на 
персональных компьютерах и смартфонах, 
всегда бесплатная для всех пользователей.

На сайте kundelik.kz можно свободно 
посмотреть всю необходимую информацию 
об учебном процессе. Отдельное мобильное 
приложение для учителей также бесплатно.

Владельцам современных смартфонов в 
лице родителей и учащихся дополнительно 
предоставляется мобильное приложение, 
которым можно воспользоваться по 
желанию.

Мобильное приложение для учеников 
и родителей имеет две версии: Lite 
(бесплатная) и PRO (оформляется по 
подписке)

Пользоваться PRO-версией приложения 
не обязательно, с мобильного устройства в 
систему также можно войти через браузер 
и посмотреть информацию бесплатно. В 
Lite-версии можно бесплатно следить за 
расписанием и прогрессом выполнения 
домашних заданий, получать напоминания 
о важных работах и мгновенные push-
уведомления о новых оценках и объявлениях 
школы.

PRO-версия приложения позволяет 
полностью перенести в свой телефон 
электронный дневник, адаптированный 
под мобильный формат, не обращаясь к 
сайту kundelik.kz. В ней всегда под рукой 
подробная информация:

•успеваемость за любой учебный период;
• предмет и тип работы;
•средний балл и его изменения по неделям;
•отчеты, в которых можно посмотреть 

свой прогресс по разным дисциплинам, 
сгруппированные по областям наук;

•домашние задания.
Такая бизнес-модель является 

международно признанной и называется 
freemium. Ее используют все ведущие 

На момент подготовки предыдущих 
публикаций редакция медиапортала 
365info не располагала комментариями 
ТОО «Кунделик». И вот сегодня публикуем 
мнение учредителя электронного дневника 
Мухтара Ильясова.

кТо ТАкие кунДеЛик?
Проект автоматизированной 

информационной системы электронных 
журналов и дневников «Күнделік» для 
общеобразовательных школ Казахстана 
и авторские права на программное 
обеспечение принадлежат казахстанской 
компании ТОО «Күнделік». Она 
зарегистрирована и находится на территории 
Казахстана. Платит все налоги в Казахстане. 
Осуществляет свою деятельность в области 
ИТ-технологий и образования согласно 
законам Республики Казахстан.

Мажоритарный пакет компании в 55% 
принадлежит казахстанским инвесторам, 
45% — российскому партнеру

Проект АИС «Күнделік» построен на базе 
государственно-частного партнерства 
между государственным партнером в лице 
Министерства образования и науки РК и 
партнером-инвестором ТОО «Күнделік».

Приостановить работу «Күнделік» 
предложили мажилисмены

Техническая эксплуатация программного 
обеспечения kundelik.kz осуществляется 
на серверных мощностях и каналах 
связи государственного оператора 
информационных систем Казахстана – 
АО «Национальные Информационные 
Технологии» (НИТ). За сопровождение 
программного обеспечения АИС «Күнделік» 
отвечает ТОО «Күнделік». За пользование 
объекта ГЧП для нужд государства отвечает 
Министерство образования и науки.

пРогРАММА KundEliK.Kz — 
кАзАхсТАнский пРоДукТ

С 2016 года исключительная лицензия 
программного обеспечения электронных 
журналов и дневников «Дневник.ру» для 
использования на территории Республики 
Казахстан передана во владение ТОО 
«Күнделік». Специалисты и сотрудники ТОО 
полностью локализовали, адаптировали 
и внедрили эту программу согласно 
казахстанским стандартам и бизнес-
процессам в сфере среднего образования 
Казахстана.

Таким образом, создан уникальный 
казахстанский продукт, который работает 
по двум стандартам академической 
успеваемости: принятая ранее система 
классического оценивания (оценки 3, 4, 5) 
и критериально-суммативное оценивание, 
принятое в Казахстане.

Такой системы, как у нас, работающей с 
критериальным оцениванием, нет нигде в 
мире! В течение трех лет минобразования 
постепенно вводило критериальное 
оценивание в общегосударственных школах 
Казахстана. И система «Күнделік» полностью 
соответствует методологии министерства.

Из государственного бюджета система 
никак не финансируется. Более того, лицензия 
и коды программного обеспечения kundelik.
kz переданы безвозмездно государству

Разработка, поддержание 
работоспособности и развитие системы 
происходит за счет собственных средств 
компании ТОО «Күнделік».

все пеРсонАЛьные ДАнные поД 
зАщиТой госуДАРсТвА

Все персональные данные пользователей 
системы «Күнделік» находятся на 
территории Казахстана. Они расположены 
и обрабатываются на государственных 
серверах в защищенном периметре единого 
государственного оператора АО «НИТ».

АИС «Күнделік» прошла аттестацию 
на информационную безопасность и 
имеет соответствующий сертификат 
Государственной технической службы КНБ 
РК

«Күнделік» имеет право обслуживать, 
технологически дорабатывать, сопровождать 
систему и предоставлять дополнительные 
цифровые сервисы. Возврат инвестиций 
осуществляется с помощью инструментов 
рекламы и предоставления дополнительных 
коммерческих сервисов на 
добровольной основе для 
пользователей.

За три года система 
«Күнделік» охватила около 
6 000 государственных школ 
без финансирования из 
госбюджета. Сейчас в ней 
активно работают 325 тысяч 
учителей, 2,2 млн учащихся 
и 1,6 млн родителей.

При этом государство 
обязалось по договору 
ГЧП обеспечить 
доступ к интернету в 
государственных школах. 
Также — инфраструктурные 
мощности по пользованию 
системой для нужд среднего 
образования согласно 
методологиям и стандартам 

Сам бывший вице-министр 
образования Мурат Абенов в 
прямом эфире программы «Ашық 
алаң» телеканала «Қазақстан» 
напомнил, что в 2011-2013 
годах минобразования был 
реализован проект E-learning. 
Курировал этот проект сам 
Абенов.

За 2011-2013 годы на него 
было выделено из бюджета:

• 67,2% (18,9 млрд тенге, 
или $104 млн) — основные 
средства, серверы, компьютеры, 
оргтехника;

• 10,8% (3 млрд тенге, или 
$16,7 млн) — разработка ЦОРов 
в 2013 году;

• 8,6% (2,4 млрд тенге, или 
$13,3 млн) — услуги доступа к 
сети Интернет;

• 6,8% (1,9 млрд тенге, или 
$10,6 млн) — услуги внедрения, 
управления проектом, системно-
технического обслуживания и 
консалтинговые услуги;

• 4% (1,1 млрд тенге, или 
$6,2 млн) — лицензионное 

программное обеспечение (антивирусное 
ПО, СУБД, CRMS, др);

• 2,6% (725,9 млн тенге, или около $4 
млн) — стоимость программного решения 
системы.

Через 5 лет, в 2018 году, Счетный комитет 
официально представил результаты 
программы E-learning.

«Система электронного обучения 
E-learning оказалась неэффективной. Об 
этом сообщается в отчёте Счётного 
комитета по исполнению республиканского 
бюджета за 2017 год. Проект внедряло 
Министерство образования и науки РК с 
2011 по 2015 годы, он обошёлся бюджету 
государства в 35 млрд тенге.

Внедрённая в 2011-2015 годах в 1 159 
органах образования республики (из 8 500 
организаций, или 14% от общего числа) 
система электронного обучения E-learning 
стоимостью 35 млрд тенге оказалась 
неэффективной», – говорится в отчёте.

пРеиМущесТвА госуДАРсТвенно-
чАсТного пАРТнеРсТвА

Недавно депутаты мажилиса поднимали 
вопрос об использовании системы 
«Күнделік». Уважаемым депутатам стоит 
задаться вопросом, что эффективнее: 
тратить бюджетные средства стоимостью 
в 35 млрд тенге или все же рационально 
подойти к деньгам налогоплательщиков? 
Например, строить другие модели 
реализации проекта, как было сделано 
в формате ГЧП сотрудничества с 
привлечением частных инвестиций в проекте 
«Күнделік».

Также мы рекомендуем использовать 
исключительно проверенную информацию 
о проекте и не поддаваться фейковым 
картинкам и новостям

Мы обращаем внимание, что компания 
«Күнделік» будет бороться с фейковыми 
новостями по проекту. В частности, 
защищать законным способом имидж и 
репутацию самой компании, ее сотрудников 
и инвесторов.

Мы, как частные инвесторы этого проекта, 
считаем, что механизм ГЧП на основе 
модели реализации проекта «Күнделік» дает 
следующие преимущества:

• экономию государственных денег и денег 
налогоплательщиков;

• рациональное использование 
сэкономленных денег и их перераспределение  
для увеличения зарплаты учителям 
государственных школ, на улучшение 
и обеспечение высокоскоростного 
широкополосного доступа в Интернет в 
общеобразовательных государственных 
школах, закуп компьютерной техники для 
учебных организаций;

• решение вопросов цифровизации 
города и села, переход на онлайн формат 
предоставления образовательных услуг;

• борьба с коррупцией и обеспечение 
прозрачности оказываемых услуг в сфере 
образования.

Александра АЛёховА, 
365info.kz.
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ШКОЛьНЫЕ ПЕРЕМЕНЫ

Подушевое финансирование школ 
внедряется поэтапно. Начиная с сентября 
2018 года первыми по схеме “деньги 
идут за учеником” начали финансировать 
школы Нур-Султана. С начала этого 
учебного года на новую систему перешли 
общеобразовательные учреждения Алматы 
и Шымкента. В следующем году подушевое 
финансирование внедрят во всех 1600 
городских школах страны. Сельские школы 
останутся на сметном финансировании.

В Минобразования и науки говорят, что 
за счет внедрения поду-шевого подхода 
в распределении средств увеличится 
финансирование школ, возрастет 
конкуренция между ними, а значит, вырастет 
и качество образования. В идеале должно 
быть так: сильные учебные заведения 
потянут за собой слабые, ведь чем меньше 
учеников, тем скромнее бюджет школы. Но, 
как показывает пример Алматы, где сейчас не 
хватает 23 тысяч ученических мест, а через 
четыре года эта цифра согласно прогнозам 
увеличится еще на 7 тысяч, до идеала еще 
далеко. С этого мы и начали разговор.

- Бибигуль Амангельдиновна, в 
Алматы помимо нехватки мест в 
школах есть и другая проблема - 
неравномерное распределение учеников: 
все хотят попасть в более сильные 
учебные заведения. Вы ранее говорили, 
что подушевое финансирование должно 
выравнять ситуацию: мол, школы 
должны почувствовать, что вместе 
с детьми пришли и деньги, и начать 
бороться за них. Но если в классах по 35-
40 учащихся, директор не заинтересован 
привлекать детей. Так что не очень-
то заметен эффект от внедрения 
подушевого финансирования.

- Все школы Алматы перешли на подушевое 
финансирование только с сентября 2019 
года и получили средства на первые четыре 
месяца. Прошло слишком мало времени, 
чтобы делать какие-то выводы и видеть 
результаты. Действительно, переполненные 
городские школы не почувствовали усиления 
конкуренции с внедрением поду-шевого 
финансирования. В большей степени оно 
отразилось на тех школах, которые не в 
полной мере финансировались в течение 
последних двух-трех лет.

Какова ситуация сейчас? Школы получили 
деньги, они должны приобрести то, что 
им необходимо для развития. Недавно я 
встречалась с директорами школ Алматы и 
поняла, что не у всех есть четкое видение 
того, как действовать дальше, как именно 
осваивать эти средства. В Нур-Султане 
к данному вопросу подошли комплексно. 
Там к моменту перехода на по¬душевое 
финансирование каждая школа имела 
четкий план развития на ближайшие 
три года. В Алматы такой готовности не 
было. Я дала две недели, чтобы это было 
исправлено. Замечания получил заместитель 
руководителя управления образования 
города, который курирует вопрос финансов, 
это его задача. Сейчас мы готовим 
соответствующий запрос на имя акима 
Алматы о степени его ответственности. У 
меня есть к нему вопросы.

- А к руководителю управления 
образования у вас их нет?

- Я же финансист и отвечаю за эту сферу 
- организацию процесса перехода на 
подушевое финансирование.

Что касается 
н е р а в н о м е р н о г о 
р а с п р е д е л е н и я 
учеников в школах, 
то это системная 
болезнь, которая 
характерна для всех 
городов Казахстана, 
даже небольших. 
Есть так называемое 
сарафанное радио, 
оценка родителей, 
и я считаю, что она 
самая объективная. 
Да, в школы, о которых 
говорят, хотят попасть 
все.

- Но ведь управления 
образования не 
признают, что есть 
более и есть менее 
популярные школы 
как раз из-за уровня 
обучения в них. Когда 
начинаешь об этом 

Закон “О статусе педагога”, 
объединение средних учебных 
заведений, подушевое 
финансирование школ. О том, 
что все это даст для развития 
отечественной системы 
образования, мы поговорили с 
вице-министром образования и 
науки Бибигуль АСЫЛОВОЙ.

говорить, то слышишь в ответ: “У нас 
все школы одинаковые”.

- Школы действительно разные, и в Алматы 
в том числе, поэтому родители и возят детей 
через весь город в ту школу, в которой выше 
уровень образования. Но так не должно быть. 
Во всех школах должен быть одинаковый 
уровень обучения, и достижение этой цели 
является задачей управления образования.

Вот в Москве сильные школы объединили с 
близлежащими для внедрения практикуемых 
в них передовых подходов в обучении и 
менеджмента. В Алматы школы находятся 
недалеко друг от друга, здесь также можно 
применить такой опыт.

- Как вы знаете, сейчас в Казахстане 
идет процесс объединения больниц. 
Многим представителям медицинского 
сообщества это не нравится, и понятно 
почему: в каждой клинике свой главврач, 
администрация, никто не хочет терять 
насиженное место. И в 
школах есть директор, 
завучи. Не захотят они 
ни с кем объединяться.

- Любая реорганизация 
проходит болезненно. В 
Нур-Султане некоторые 
школы уже объединились, 
но там сделать это было 
несколько проще, так как в 
городе часто открываются 
новые школы. В школах 
Алматы с многолетними 
традициями данный 
процесс будет сложным, 
однако мы продолжим 
над этим работать. 
Сейчас разработан 
приказ, согласно 
которому директор 
школы будет назначаться на четыре года, а 
переназначаться только после рекомендации 
наблюдательных советов школ. Он не сможет 
находиться в одной школе более двух сроков. 
К решению всех вопросов, связанных с 
жизнедеятельностью школы, должно активно 
подключаться родительское сообщество 
(попечительские советы).

- Вы наверняка слышали, что глава 
Минздрава Елжан БИРТАНОВ выступает 
за подчинение местных управлений 
здравоохранения непосредственно 
министерству, а не акиматам, как 
сейчас. В Министерстве образования 

нет подобной идеи?
- В системе 

здравоохранения около 
трех тысяч больниц. У 
нас же только школ семь 
тысяч плюс детские 
сады и колледжи. 
Поэтому речь не идет о 
том, чтобы подчинить 
местные управления 
М и н и с т е р с т в у 
образования и науки. 
Но вскоре изменится 
вертикаль назначения в 
регионах. Школы теперь 
будут финансироваться 
из бюджета 
области. Назначать 
р у к о в о д и т е л е й 
райотделов образования 
и директоров школ 
будет непосредственно 
управление образования 
области с согласованием 
в министерстве. В 
данный момент эта 
компетенция находится 
у акима района. Городов 
с особым статусом - 
Алматы и Нур-Султана 
- изменения не коснутся.

Но дело не только в 
подчинении - многое зависит от менедж¬мента 
на местах. По сравнению с прошлым годом 
количество частных школ выросло на 50 
процентов. В истории Казахстана такого еще 
не было. Так что конкуренция будет расти. 
Да, в Алматы сложно с землей, строят не так 
много школ. Возможно, некоторые директора 
ошибочно думают: дети никуда не денутся. 
Но вскоре будет разрешена реконструкция 
простаивающих (пустующих) объектов под 
школы. В ближайшей перспективе частные 
школы привлекут детей из государственных. 
Однако общество ждет эффекта сейчас. 
К сожалению, руководители управлений 
образования на местах не доводят до 
директоров и учителей наши идеи. Очевидно, 
буду встречаться раз в месяц с директорами 
школ Алматы - придется временно эту 
функцию взять на себя.

- Сейчас на обучение одного школьника 
в Алматы и Шымкенте выделяют 224 
335 тенге в год. Правильно? Если у 
родителей собирают деньги на покупку 
штор, чистящие средства или…

- Когда я разговаривала с директорами школ, 
то сказала им: “У вас все есть - прекратите 
поборы”. Неприятно, когда говорят, что в 
школах на что-то собирают деньги. В Нур-
Султане за год работы уровень поборов 
снизился на 40 процентов, жалобы на них 
стали единичными. Это нужно прекращать. 
В норматив подушевого финансирования 
включены затраты на материально-

техническое оснащение - около 15 тысяч 
тенге на каждого учащегося ежегодно. 
В школах с достаточным количеством 
детей получится приличная сумма 
на укрепление материальной базы. 
Поэтому у школ есть деньги на покупку 
интерактивных досок, компьютеров, 
ученической мебели, хозяйственных и 
канцелярских товаров. Распределение 
средств необходимо решать совместно с 
попечительским советом.

- Бибигуль Амангельдиновна, вы 
были ответственны за разработку 
законопроекта “О статусе 
педагога”. Когда все начиналось, 
обещали учителям многое, в 
том числе социальные льготы и 
материальную поддержку. Сейчас 
проект закона на рассмотрении в 
парламенте, и в нем практически 
не осталось таких мер. Учителя 
недовольны законопроектом.

- Они не недовольны, а, к большому 
сожалению, просто не знают, что именно 

есть в этом законе. Я поняла это, когда 
была в Алматы. Управления образования не 
доводят до сведения педагогов те новшества, 
которые идут сверху. На самом деле 
законом учтены многие моменты, связанные 
с оплатой труда работников организаций 
образования. Документ соответствует 
всем международным требованиям. Для 
нашей страны данные изменения являются 
новшеством.

Мы впервые определяем статус учителя. 
Нет ни одной профессии, о которой речь 
шла бы в таком ключе. Это уже большое 
достижение. В этом законе мы собрали все 
права, которыми обладает учитель на уровне 
разных законов. Как у нас сейчас? Педагоги 
и приравненные к ним педагогические 
работники - это методисты, преподаватели 
дополнительного образования и т. д. Теперь 
они будут наделены такими же правами, 
как и педагоги, закон уравнивает всех. К 
категории педагогов добавятся примерно 
сто тысяч специалистов. У них увеличится 
продолжительность отпуска. Они будут 
получать соответствующие доплаты и 
надбавки. И директора будут получать 
надбавки за квалификационные категории. 
Кроме этого мы увеличиваем заработную 
плату всем педагогам.

- Но учителя говорят, что прибавка не 
такая уж и большая...

- Если учителя так думают, то ошибаются. 
В среднем для учителя с 15-летним стажем 
и высшей категорией в течение четырех лет 
зарплата вырастет на 267 процентов.

- О какой сумме идет речь?
- Например, если сегодня педагог первой 

категории с высшим образованием и 
15-летним стажем получает 132 тысячи 
тенге, то к 2023 году, в течение четырех 
лет поэтапно, его зарплата вырастет до 353 
тысяч тенге.

- А в следующем году?
- Если сегодня 132 тысячи, то будет 175 

тысяч. Мы вводим надбавку за магистратуру 
в 25 тысяч тенге.

- Сейчас на бирже труда зарплата 
молодого учителя 75 тысяч тенге. 
Хорошо, будет еще надбавка. Для 
сельских школ это, возможно, неплохо. А 
для городских?

- Мы вводим нормы, в рамках которых аким 
может предусматривать доплаты педагогам. 
Это делается для привлечения молодых 
специалистов. В России, например, в течение 
трех лет делают надбавки до 50 процентов. 

У нас могла бы быть 
отдельная программа. Тем 
более что со следующего 
года все, кто учился на 
гранте по педагогическим 
специальностям, должны 
будут отработать три 
года. Я понимаю, что 
сложно обеспечить 
к о н к у р ен т ос п ос о б н у ю 
зарплату. Но в Алматы, 
например, должны 
применять стимулирующие 
компоненты для лучших 
педагогов.

- Есть мнение, что 
ваше министерство не 
отстояло своих позиций, 
пошло на поводу у коллег 
из других ведомств, 

которые стали говорить, что не 
хватит денег на то, чтобы реализовать 
закон в том виде, в котором он был 
изначально представлен.

- Дело не в отстаивании этих норм. У 
Казахстана есть возможности бюджета и 
среднесрочные прогнозы, план развития 
страны.

- Тогда зачем нужно было всеобщее 
обсуждение законопроекта?

- Мы должны были выслушать мнение 
педагогического сообщества. И не от 
всего мы отказались. К примеру, вопрос о 
снижении пенсионного возраста еще стоит 
в повестке. Есть ряд депутатов, которые 
настаивают на этой норме. Но этот вопрос 
связан с пенсионной системой и с тем, что у 
многих педагогов не так много накоплений - 
они не смогут покрыть расходы, связанные 
с их будущей пенсией. А если они будут 
получать большую зарплату, то и накопления 
возрастут. Так что не знаю, нужно ли снижать 
пенсионный возраст. Пока этот вопрос 
открытый.

Обсуждается льготный проезд педагогов на 
железнодорожном транспорте, возмещение 
коммунальных услуг преподавателям, 
которые вышли на пенсию. А разве плохо то, 
что учителей не будут привлекать к участию 
в разных мероприятиях, не связанных с их 
основной деятельностью? То, что они будут 
получать доплаты за классное руководство, 
проверку тетрадей, наставничество? Это 
достаточно хороший объем материальных 
стимулов. И потом, жизнь, экономика не стоят 
на месте. Придет время, и мы вернемся к тем 
вопросам, которые обсуждали сейчас.

оксана АкуЛовА.
«время».
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ПРАвО вЫБОРА МАЙОРАНЫ, 
ИЛИ ИСТОРИя ПОТЕРяННОГО ГЕНИя

В самом начале прошлого века, 5 августа 1906 
года в маленьком сицилийском городке Катания, 
в семье знатных родителей родился мальчик, 
которому дали имя Этторе. Уже к четырем годам 
у ребенка обнаружились уникальные способности 
интелекта: малыш играючи решал сложнейшие 
математические задачи, намного быстрее взрослых. 
Его любимой забавой считались шахматы. Родители 
решили развивать эти способности, и Этторе получил 
хорошее образование.

Отец Этторе, Фабио Массимо Майорана (1875 - 
1934), по профессии инженер, долгие годы возглавлял 
местную телефонную станцию, а после 1928 года был 
главным государственным инспектором связи. 

Мать Этторе, Дорина Корсо (1876-1965), 
происходила из известной в Катании семьи. Кроме 
Этторе, в семье было ещё четверо детей - два брата: 
Сальваторе, получивший философское образование 
и Лучано, авиаинженер, и две сестры: старшая 
Розина и младшая Мария, ставшая пианисткой.

Дядя по отцу, Квирино Майорана (1871-1957), был 
профессором физики в Университете Болоньи. 

На первых порах мальчика учили дома, потом 
отправили в иезуитскую школу в Риме, а завершил  
он среднее образование уже в лицее имени Торквато 
Тассо - тогда ему еще не было и семнадцати лет. 

В 17 лет по примеру отца Этторе пошёл учиться 
на инженера в Римский университет Ла Сапиенца. 
Здесь судьба свела его с Эмилио Сегре, убедившим 
товарища заняться физикой, а не техникой. 

В 22 года он, обладая широчайшими познаниями в 
области математики, решил изучать физику, для чего 
поступил в римский Институт теоретической физики, 
где спустя год стал доктором наук, на «отлично» 
защитив работу о радиоактивных ядрах.

Вместе с Сегре Майорана присоединился 
к исследовательской группе Э. Ферми. При 
первой встрече Майорана поразил Ферми своим 
математическим даром, найдя аналитическое 
решение сложного нелинейного уравнения, когда как 
самому Ферми потребовалось несколько недель для 
отыскания даже просто численного решения. 

В 1926 году при Римском университете зародилась 
новая кафедра теоретической физики. Возглавил её 
знаменитый Энрико Ферми (1904-1954), которому 
было в ту пору 36 лет. Это он назвал Этторе - «гением 
математики и физики». Это он восхищался Этторе, 
считая его своим самым талантливейшим учеником, 
пророчил ему самые гениальные достижения в 
области физики и математики, и даже сам порой 
смущался перед Майораной, чьи идеи намного 
опережали будущие научные открытия.  

Главное достижение Майораны -  это создание 
теоретической модели нейтрино, фундаментальной 
частицы материи! Именно он первый указал на 
возможность существования нейтрино!  До сих пор 
в физике так и не пришли к единому мнению, какая 
модель нейтрино - Этторе Майораны или Дирака - 
реализована в природе.  

Майорана открыл и описал также новые 
математические объекты, их назвали спиноры 
Майорана, которые в конце ХХ столетия стали во 
главе современной теории супергравитации.  

Предложил, по свидетельству Э. Ферми, протон-
нейтронную модель атомного ядра, изучал обменные 
ядерные силы. 

Первые научные статьи Майораны были посвящены 
задачам атомной спектроскопии. Его первая работа, 
опубликованная в 1928 году, была написана ещё 
в студенческие годы в соавторстве с Джованни 
Джентиле, младшим профессором в Институте физики 
в Риме. Эта работа содержала раннее применение 
количественного анализа к атомной спектроскопии 
статистической модели атомной структуры Ферми 
(ныне известной как теория Томаса - Ферми). В своей 
статье Майорана и Джентиле выполнили вычисления 
первого принципа в рамках этой модели, которая 
хорошо учитывала экспериментально наблюдаемые 
энергии невалентных электронов в атомах гадолиния 

и урана, а также расщепление тонкой структуры 
спектральных линий цезия.

В 1931 году Майорана опубликовал первую 
статью о явлении автоионизации в спектрах атома, 
названных им «спонтанной ионизацией».

В 1932 году выходит его новая работа, посвященная 
атомной спектроскопии, касающаяся поведения 
ориентированных атомов в переменных магнитных 
полях. Эта работа привела к появлению важного 
направления атомной физики - радиочастотной 
спектроскопии. В том же году ученый опубликовал 
свою работу по релятивистской квантовой механике 
для частиц с произвольным спином, в которой он 
развил и применил бесконечномерные представления 
групп Лоренца и дал теоретическую основу масс-
спектрам элементарных частиц. Как и большинство 
работ Майораны, написанных на итальянском языке, 
она пребывала в относительной безвестности в 
течение нескольких десятилетий.

В том же 1932 году эксперименты Ирен Жолио-
Кюри и Фредерика Жолио обнаружили неизвестную 
частицу, которую учёные отождествили с гамма-
излучением. Майорана был первым, кто правильно 
интерпретировал эксперимент как открытие новой 
частицы с нейтральным зарядом и массой примерно 
такой же, как у протона. Этой частицей оказался 
нейтрон. 

Энрико Ферми убеждал коллегу опубликовать 
об этом научную статью, но Майорана не счёл это 
необходимым. 

Джеймс Чедвик доказал существование нейтрона 
экспериментально, за что был удостоен Нобелевской 
премии.

Из решения уравнения Майораны следует, 
что могут существовать частицы, являющиеся 
своими собственными античастицами, известные 
как фермионы Майораны. В апреле 2012 года 
некоторые из предсказанных Майораной частиц 
были экспериментально обнаружены в ультратонком 
проводнике, соединяющем полупроводник и 
сверхпроводник. Эти эксперименты помогли лучше 
понять квантовую механику и создать квантовый 
компьютер. Также высказывалось предположение, 
что по крайней мере некоторая часть «недостающей 
массы» во Вселенной, которая не может быть 
обнаружена, кроме как посредством оказываемых 
ею гравитационных воздействий, может состоять из 
«частиц Майораны».

Майорана никогда не стремился к признанию своих 
работ и открытий, не считая их чем-то из ряда вон 
выходящим. Почти не публиковал научных статей, 
часто бракуя работы как недостойные печати. 

За всю свою короткую жизнь, посвященную научного 
поиску, он опубликовал всего девять научных статей. 
Неопубликованных заметок сделано было намного 
больше. Однако и этих девяти достаточно, чтобы 
убедиться в гениальности их автора и, они дают 
возможность судить не только о складе ума автора, 
но и его таланте первопроходца. 

Несмотря на уговоры Ферми, Майорана так и не 
удосужился опубликовать собственную гипотезу 
о существовании нейтрона. В его статьях видны 
детальное знание экспериментальных данных, 
способность ясно и просто выражать проблемы, 
живой ум и непреклонное стремление к совершенству. 

Его критические отзывы о работе коллег завоевали 
ему прозвище «Великий инквизитор». Но и к самому 
себе он был не менее требователен, чем, возможно, и 
объясняется неторопливость и сравнительно малое 
количество научных работ, выпущенных за годы 
после защиты докторской диссертации.

Во время научных споров, он мог сделать важные 
выкладки на пачке сигарет (Этторе был заядлым 
курильщиком), которую затем выбрасывал в 
мусорную корзину. 

По настойчивой рекомендации Ферми в начале 1933 
года Майорана, получив стипендию Национального 
научного совета, уехал в Германию. 

В Лейпциге состоялось его знакомство с еще 
одним лауреатом Нобелевской премии Вернером 
Гейзенбергом. Из писем, которые Майорана 
впоследствии ему писал, можно понять, что их кроме 
науки связывала еще и теплая дружба. Гейзенберг 
убеждал Майорану скорее публиковать свои 

работы, но тот, 
видно, не хотел 
торопиться…

Он на много 
лет опередил 
не только свое 
время, но и 
с о в р е м ен н ы е 
научные взгляды. 
И все же следует 
признать, что 
г ен и а л ь н ос т ь 
о б е р н у л а с ь 
большой бедой 
для молодого 
ученого.  

Осенью 1933 
года Майорана 
вернулся из-
за границы 
с о в е р ш е н н о 
больным в 
Рим:  его мучил 
острый гастрит, 
а кроме того, 
он несомненно 
страдал от 
н е р в н о г о 
и с т о щ е н и я . 
Поставленный 
п е р е д 
необходимостью 
с о б л ю д а т ь 
строгую диету, 
Этторе стал 
о т ш е л ь н и к о м , 
был резок с 
родными.  Мало 
того, он на 

несколько лет прекратил научную работу и участие 
в работе физического факультета, ограничив себя 
жизнью затворника, перестал выходить из квартиры 
на улицу. Еду в квартиру ему приносила служанка, а 
подстригал и брил приходящий парикмахер.

Спустя пару лет огромная нагрузка в прошлом дала 
о себе знать и Этторе  почувтвовал себя серьезно 
заболевшим. В душе у него, как свидетельствовали 
его родственники и друзья,  начался тяжелый 
разлад. У молодого человека начались проблемы 
с психикой, он стал несдержанным и конфликтным. 
Во-первых, проявлялись приступы нервозности 
и раздражительности; во-вторых, он перестал 
приходить в университет, предпочитал полное 
уединение. И все это из-за проблем с психикой. 

Этот тяжелый период длился вплоть до 1937 года, 
но затем у Этторе наступило резкое улучшение 
состояния, он снова почувствовал интерес к жизни, 
стал общительным и вплотную занялся наукой. 

Одним словом Майорана возвратился к тому, 
что можно назвать «нормальной» жизнью: он 
опубликовал научную статью, оказавшуюся его 
последним печатным трудом. 

В этом же году он открыл нейтрины, которые все 
затем начали называть майорановскими. Лишь сорок 
лет спустя ученые поняли, какое значение они имеют 
для науки!

В ноябре 1937 года Э. Майорана получил должность 
профессора теоретической физики на кафедре 
физики в университете Неаполя. И уже будучи 
профессором университета он сформулировал 
двухкомпонентную теорию, высказал гипотезу 
о существовании так называемых фермионов 
Майораны - частиц, одновременно являющихся 
собственными античастицами.

Коллеги ученого вздохнули с облегчением, ведь 
став профессором физики Майорана вновь писал 
научные статьи, преподавал, но, как показала жизнь, 
их радость была преждевременной.

Уже перед началом второй мировой войны 
итальянские ученые близко подошли к разгадке 
многих тайн ядерной энергии, но удушающая 
атмосфера фашистской диктатуры Бенито 
Муссолини, опасность того, что новый сверхмощный 
источник энергии попадет в преступные руки, 
привели к тому, что свои исследования в Италии они 
практически прекратили. 

В 1938 году эмигрировали в США Э. Ферми и Э. 
Сегре, уехал на родину и Б. Понтекорво.

Только молодой профессор Этторе Майорана – 
в тот момент ему исполнилось 32 года – вроде бы 
стоял далеко от политики и находился в нормальных 
отношениях с режимом Муссолини. 

Однако его лекции плохо посещались, большая 
часть студентов была не в состоянии понять то, что 
он пытался им объяснять, а это очень задевало  
самолюбие профессора. После нескольких лекций, 
обнаружив, что не в состоянии выступать в аудитории 
перед студентами, Майорана в панике бежал из 
Неаполя. 

Он, физик Майорана, которого ученые всего мира 
называли вундеркиндом с феноменальным умом, 
вдруг пропал, оставив короткую записку. Что стояло 
за этим таинственным исчезновением – какая-то 
трагедия, самоубийство или что-то еще? 

Хроника исчезновения выглядит следующим 
образом:

В марте 1938 года Майорана попросил в институте 
отдать ему всю зарплату, объяснив, что едет 
отдохнуть в Палермо (Сицилия). 

20 марта 1938 года им был выкуплен билет на 
морской паром, который должен был доставить его 
из Неаполя в Палермо.

Вечером 23 марта 1938 года Майорана снял со 
счёта все сбережения, а несколькими днями ранее он 
попросил брата, чтобы тот перевел его сбережения в 
неапольский банк.

Вечером 25 марта 1938 года 32-летний подающий 
надежды итальянский физик Этторе Майорана, взяв 
паспорт и деньги, сел по ранее купленному билету на 
почтовое судно в Неаполе, которое направлялось в 
Палермо на Сицилию – и исчез навсегда... 

Хотя тем же днём он написал собственноручно 

письмо директору университета Неаполя Каррелли, 
в котором извинялся за внезапное исчезновение, 
упомянув «решение, которое стало… неизбежным». 
Вскоре после отправки этого письма Майорана, 
по-видимому, решил отказаться от своих планов, 
отправил коллеге телеграмму с просьбой 
опровергнуть предыдущее письмо.

Несмотря на объявленное семьёй вознаграждение 
за обнаружение Майораны, о нём больше не 
поступило никакой информации, а тело не было 
найдено.

Но в записке от 26 марта ученый писал: «Море не 
приняло меня, и завтра я вернусь<…> Тем не менее я 
решил прекратить преподавательскую работу». 

Проведенное сразу после исчезновения Майораны 
расследование открыло несколько казавшихся 
обещающими версий, однако, как выяснилось позже, 
все они вели в никуда...

И тогда Энрико Ферми обратился к премьер-
министру Италии Бенито Муссолини с просьбой 
помочь разыскать талантливого учёного: «…в моих 
словах нет ни малейшего преувеличения: из всех 
итальянских и иностранных учёных, с которыми 
мне доводилось встречаться, мало кто настолько 
поразил меня своими незаурядными качествами, как 
Майорана».

В том же 1938 году Э. Ферми писал о Майоране:
«Есть несколько категорий учёных. Учёные второго 

или третьего ранга делают всё от них зависящее, 
но они никогда не достигают больших высот. Также 
есть учёные первого ранга - те, кто делает важные 
фундаментальные открытия. А есть гении, такие как 
Галилео Галилей и Исаак Ньютон. Майорана был 
одним из них». 

26 марта, в день, когда Этторе Майорана отправил 
телеграмму и второе письмо к Антонио Каррелли, 
он, судя по всему, сел на почтовое судно, которое 
возвращалось из Палермо в Неаполь. 

Изначально, по сведениям пароходной компании, 
билет на его имя был сдан на контроле при посадке, 
однако позже, когда представителей компании 
попросили предъявить доказательство, они заявили, 
что билет потерялся. 

Один свидетель первоначально утверждал, что 
Майорана ехал с ним в одной каюте, но потом заявил, 
что не уверен, был ли его попутчиком пропавший 
физик... 

В то же время одна медсестра, которая хорошо его 
знала, настаивала на том, что видела его в Неаполе 
после возвращения парохода 26 марта…

Поместив в прессе объявление с фотографией об 
исчезновении Этторе Майораны, его семья получила 
в июле ответ. Настоятель монастыря в Неаполе Джезу 
Нуово писал, что молодой человек, очень похожий на 
того, что был изображен на фотографии, приходил 
к нему в конце марта или начале апреля с просьбой 
принять его в монастырь в качестве гостя. Однако 
настоятель не решился удовлетворить его просьбу 
и молодой человек ушел и больше не возвращался. 

Аббат Джезу Нуово не помнил точную дату этого 
посещения, так что нельзя было сказать, произошел 
он до или после поездки в Палермо…

Затем было установлено, что 12 апреля молодой 
человек, похожий на Майорану, просился в 
монастырь Сан Паскуале де Портичи, однако ему там 
тоже отказали, и он ушел.

Спустя почти 40 лет эти весьма интересные, хотя 
и не полностью доказательные сообщения стали 
основой теории, которую выдвинул писатель Леонард 
Шаши. Он сделал предположение, что Майорана, 
который устал от мира и ответственности, которую 
накладывала на него научная деятельность, а 
возможно, и разочаровавшись в преподавательской 
работе, явно ему не удававшейся, стал искать 
убежища в религии. 

И где-то он нашел такое место, где мог жить под 
чужим именем, посвящая оставшиеся годы молитве 
и размышлениям…

Леонард Шаши считает, что благодаря своему 
исключительному уму, Майорана раньше многих 
коллег осознал огромную разрушительную мощь 
атомной энергии и не желал участвовать к разработке 
атомного оружия для фашистского режима 
Муссолини…

В ходе поисков были обнаружены две записки, 
написанные Этторе Майорана. Первая была 
найдена в номере гостиницы «Болонья», где ученый 
останавливался перед отплытием в Палермо и она  
адресована родственникам. В ней молодой человек 
просил простить его, всегда помнить и обращался с 
очень необычной просьбой: не носить долгий траур.

«У меня только одно желание - чтобы вы не 
одевались из-за меня в черное. Если захотите 
соблюсти принятые обычаи, то носите любой другой 
знак траура, но не дольше трех дней. 

После этого можете хранить память обо мне в своем 
сердце и, если вы на это способны, простить меня».

Своим тоном письмо очень походило на записки, 
оставляемые самоубийцами... 

Второе письмо он отправил в свой университет. 
В нём Майорана раскаивался, что подвел своим 
исчезновением и коллег, и студентов. Он писал, что 
не хотел никого предавать, но не мог поступить иначе.

Второе письмо, которое было послано по почте 
Антонио Каррелли, директору физического института 
Неапольского университета, где Этторе Майорана 
с января преподавал, как будто, доказывало, что он 
решил покончить с собой. В нем Майорана писал: 

«Я принял решение, которое было неизбежно. В нем 
нет ни капли эгоизма; и все же я хорошо понимаю, что 
мое неожиданное исчезновение доставит неудобства 
вам и студентам. 

Поэтому я прошу вас меня простить - прежде всего 
за то, что пренебрег вашим доверием, искренней 
дружбой и добротой».

Прежде чем Каррелли успел получить это письмо, 
из Палермо пришла телеграмма от Майораны, 
в которой тот просил не обращать внимания на 
письмо, отправленное из Неаполя. За телеграммой 
последовало второе письмо, датированное 26 марта 
и также посланное из Палермо. «Дорогой Каррелли, 
- писал в нем Майорана. - Море не приняло меня. 
Завтра я возвращаюсь в гостиницу «Болонья». 
Однако я намерен оставить преподавание. Если вам 
интересны подробности, я к вашим услугам».

Продолжение следует...

Андрей БеРезин, 
писатель-историк.

Науки делятся на две группы – на 
физику и собирание марок.

Эрнест Резерфорд

вот о ком помнят, пожалуй, только 
специалисты, главным образом 
физики. его почти было забыли 
и на родине – в италии, но в 1975 
году писатель Леонардо Шаша 
выпустил документальную повесть, 
дав ей название «исчезновение 
Майораны», напомнив таким 
образом о трагической загадке хх 
века.

сицилийский физик-теоретик 
Этторе Майорана (итал. Ettore 
Majorana) (1906-1938?), не всегда 
упоминается при перечислении 
имен, составивших славу 
знаменитой в тридцатые годы хх 
века итальянской школы физики. 
из этой школы вышла целая 
плеяда ученых, прогремевших 
на весь мир. навскидку назовем 
лишь троих: великого «художника 
от теоретической физики» и 
нобелевского лауреата Энрико 
ферми, первым построившего 
ядерный реактор и осуществившего 
в нём цепную ядерную реакцию, 
лауреата нобелевской премии 
Эмилио сегре, а так же лауреата 
Ленинской премии академика Ан 
сссР Бруно понтекорво. и все 
же именно Э. Майорану великий 
Э.ферми называл в своё время 
гением современной физики.
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«Ешкімге керек емес мамандарды дайындаймыз. Қандай мамандар 
дайындау керегін білмейміз. Дуальды білім туралы айтып келе 
жатқанымызға – 10 жыл» дейді вице-премьер Бердібек Сапарбаев.  
Отандық білім жүйесінің қазіргі халі осы ма?

ДИПЛОМЫ – ҚОЛЫНДА, 
КЕДЕРГІ КӨП ЖОЛЫНДА

ЖАңАРТЫЛҒАН БІЛІМ 
БЕРУ МАЗМұНЫ- 

ЖАңАШЫЛДЫҚҚА БАСТАМА

Колледждердің жұмысы сын 
көтермейтіні рас. Вице-премьер 
айтқандай, дуальды білім беру 
жүйесін жаңғырту үшін Білім 
және ғылым министрлігі алдымен 
өнеркәсіптік қауіпсіздік бойынша 
оқытуды және емтихан тапсыруды 
көздемейтін техникалық және кәсіптік 
білімнің мемлекеттік стандарттарын 
өзгертуі қажет секілді. Сапарбаев 
кәсіптік-техникалық оқу орнын 
бітіргендердің біліктілігін растау 
қажеттігі туралы мәселені шешуді 
тапсырды. Сұранысқа сай маман 
жоқ. Вице-премьерді алаңдатып 
отырған да осы жайт.

Колледж студенті мамандығына 
сай пәндерді оқып жүр ме? «Мәселен, 
дәнекерлеуші немесе құрылысшы 
мамандығы бойынша оқитын 
болса, онда неге мектепте 11 
жыл оқыған математика, тарих, 
әдебиетті оқып үйренуі керек? Бұл 
пәннің орнына жұмысына, кәсібіне 
қажетті дүниелерді оқып өскені 
дұрыс емес пе? Сондықтан келесі 
оқу жылы басталмай тұрып, өз 
мамандығына сай емес пәндерді 
төмендетіп, оқу жоспарын қайта 
құру қажет» дейді Бердібек 
Сапарбаев.

ДипЛоМ БАР, жұМыс жоқ
Соңғы жылдары «ешкімге қажет 

емес мамандықтар» туралы жиі 
айтылып та, жазылып та жүр. 
Диплом бар, жұмыс жоқ. Себебі 
неде? Өйткені о баста түлек 
мамандық таңдаудан қателеседі. 
Біріншіден, мамандықты таңдау 
мүмкіндігі берілмеген. Көбіне 
ата-анасы шешім шығарады. 
Олардың ойы – баласының заңгер 
не экономист болғаны. Бала ол 
мамандықты мықты игеріп шыға ала 
ма, жоқ па, оған бас ауыртпайды. 
Жаны қаламаған дүниені бала да 
алып кете алмайды. Екіншіден, 
түлектер ұнайтын мамандығына 
түсе алмаған. Сол себепті өзіне 
керек емес мамандыққа түсуге 
мәжбүр болады. Статистика 
жоғары білімді мамандардың алпыс 
пайыздан астамы өз мамандығы 
бойынша жұмыс істемейтінін 
көрсетіп отыр. Демек, «ешкімге 
керек емес мамандар» осы жерден 
шығады.

Тағы бір себеп: оқуға ықыласы 
жоқ болса да, баласының жоғары 
диплом алғанын қалайтын ата-ана 
көп. Олар үшін «жоғары білім алу 
– жарқын болашаққа жеткізудің 
кепілі». Бұл түсінік кеңестік кезеңнен 
қалып қойған. «Аштан өлмеудің» 
қамын ойлаудың дипломнан өзге 
жолы жоқ. Оқу ақысы арзан, ортаң-
қол оқу орнын әупірімдеп бітіреді де, 
дипломды сандыққа салып қояды. 
Сөйтіп, мамандығынан мақұрым 
тағы бір маман диплом алып 
шығады. Оның одан кейінгі шаруасы 
– жұмыссыздық. Осылайша, 
өзіміз жұмыссыз жастардың легін 
молайтып жатырмыз.

Деректерге сүйенсек, елімізде 
жарты миллионға жуық колледж 
студенттері бар екен. Жыл сайын 
оның 200 мыңы диплом алып 
шығады. Диплом алған түлектің бәрі 
жұмысқа орналаса ала ма? Ары 
кетсе елу мыңы жұмыс табар, өзгесі 
не істейді? Яғни, жұмыссыздық 
санын арттырады. Басқа амал жоқ.

Дуальды оқыту – шет 
мемлекеттерде, оның ішінде 
Германия, Австралия, Швейцария 
елдерінде кең таралған. Немістерде 
жұмыс күшінің нарығы дуальды оқыту 
түлектері арқылы қалыптасады 
екен. Шетелде бәсекеге қабілетті 
осылай қалыптастырады. Мәселен, 
Германияда колледждерде екі күн 
оқыса, қалған уақытын кәсіпорында 
өткізеді. Яғни, оқушының жұмыс 
істеуіне де, кәсібі бойынша білім 
алуына да тиімді. Әрі бұл мемлекетте 
дуальды оқыту бағдарламалары 
340 кәсіп бойынша оқытылады. Ол 
үшін оқушы кәсіпорынға барып, 

Ел болашағы жас ұрпаққа 
білім мен тәрбие беру 

мәселесінен өткір мәселе жоқ екені 
баршаға аян. Елбасымыз Н.Ә. 
Назарбаевтың «Қазақстандық 
жол – 2050: Бір мақсат, бір мүдде, 
бір болашақ» атты Жолдауында 
еліміздің дамуының барлық 
Стратегиялық бағыттарын 
жүзеге асыратын міндеттер 
қойылды. Ел болашағына 
бағыт-бағдар беретін бұл 
жолдауында «XXI ғасырдағы 
дамыған ел дегеніміз – белсенді, 
білімді және денсаулығы мықты 
азаматтар»- дегені. Ал, дамудың 
негізі білім мен ғылымға келіп 
тірелетіні белгілі. Тәуелсіз елдің 
негізгі тірегі - білімді ұрпақ. 
Қазіргі таңда білімдінің алға 
түсіп, бәйгеден озып келетін 
заманы енді туды.

Мемлекет болашағының кепілі- 
жастарға білім мен тәрбие беру 
мәселесінен өткір мәселе жоқ екені 
белгілі. Қазақтың кемел талантты 
ұлы ұстазы Ахмет Байтұрсынов: 
«Елді түзетуді бала оқыту ісін 
түзетуден бастау керек», -деген.

Мемлекетіміздің білім беру 
үдерісіне енген жаңартылған білім 
беру бағдарламасы — заман 
талабына сай келешек ұрпақтың 
сұранысын қанағаттандыратын 
тың бағдарлама. Бүгінгі таңда 
білім беру мазмұнын жаңарту өте 
маңызды өзгерістердің сатысында 
тұр. Білім беру мазмұнын жаңарту-
сапалы білім, жарқын болашаққа 
негіздеп, бірқатар жетістіктер 
формуласын ұсынған үлгі және оқу-
тәрбиелік үрдісті жан-жақты жаңа 
әдіс-тәсілдермен ұштастыру болып 
табылады. Білім беру мазмұнын 
өзгерту не үшін қажет?Елімізде 
білім беру саясаты мен тәжірибеге 
ықпал ететін маңызды салаларда 
өзгерістер орын алды:

 -экономика;-адамдардың өзін-
өзі басқаруы;-қарым-қатынас 
көлемі және жылдамдығы;-
еңбек нарығының құрылымы;-
шекарамыздың ашықтығы;-оқыту 
мен үйретудің нәтижелі тәсілдерінің 
анықталуы.

Білім берудегі жаңартылған 
бағдарламаның мәні, баланың 
функционалды сауаттылығын 
қалыптастыру. Оқушы өзінің 
мектеп қабырғасында алған білімін 
өмірінде қажетке асыра білуі. Сол 
үшін де бұл бағдарламаның негізі 
«Өмірмен байланыс» ұғымына 
құрылған. Қорыта келе айтарым, 
ұстаздарға үлкен жауапкершілік 
міндеттелді. ХХІ ғасырда өмірдің 
барлық салаларында табысты болу 
үшін, оқушылардың бойына қажетті 
дағдыларды дарыту үшін, әрбір 
ұстаз тынымсыз еңбектенуі тиіс. 
Міндет ауыр, мақсат айқын. Әлемдік 
тәжірибедегі алдыңғы қатарлы 
идеяларды басшылыққа ала отырып, 
функционалды сауаттылығымызды 
арттыру үшін сыни тұрғыда ойлай 
алатын мұғалімдер қатарын 
көбейтсек, жақсы нәтижеге 
жететініміз сөзсіз. Сондықтан да, 
білім беру жүйесінде жастарға 
сапалы білім беріп, олардың тұлға 
ретінде қалыптасуына, үйлесімді 
дамуына ұстаздардың жалпы 
педагогикалық, ғылыми- теориялық, 
әдістемелік жаңалықтар мен озық 
тәжірибені жетік меңгеруінің, кәсіби 
дамуының маңызы зор. Бұндай 
талапқа сай қызмет істеу үшін 
әрбір ұстаз үздіксіз ізденуі, сонымен 
бірге кәсіби білікті маман болуы 
тиіс. Қазіргі ұстаздар алдындағы 
міндет: ғылым мен техниканың даму 
деңгейіне сәйкес оқушының білімі 
терең, іскер және ойлауға қабілетті, 
әлемдік стандарттар негізінде жұмыс 
істей алатын құзырлы тұлғаны 
қалыптастыру. Мұндай талапқа 
сай қызмет істеу үшін ұстаз үздіксіз 
ізденісте кәсіби білікті болуы тиіс.

Оқушының ой-өрісін кеңейтіп, 
дүниетанымдық көзқарастары 
мен танымдық белсенлілігін 
арттыруда, зерттеушілігі арқылы 
шығармашылық икемділігін 
дамытуда, біліктілікке ұмтылуда, 
яғни тұлғаны жан-жақты дамытуды 
жүзеге асыруда оқу үдерісіне 
инновациялық технолгияларды 
енгізу шешуші рөл атқарады, оң 
нәтиже береді.

Осы жаңартылған білім беру 
бағдарламасының өзімнің қызмет 
атқаратын ауыл мектептерінде өте 
сапалы іске асуда.Жаңартылған 
білім беру бағдарламасының негізгі 
мақсаты – оқушыларды сындарлы 
оқытуға үйрету, әлемдік білім 
кеңістігіне қол жеткізу, инновациялық 
білім негіздерін терең меңгерту. 

келісімшартқа отырады. Жұмыс 
беруші тарап оның колледжде 
оқитын оқу ақысын төлеп береді. 
Демек, колледж бен кәсіпорын 
арасында ортақ байланыс бар 
деген сөз. Бұдан оқу орны да, 
жұмыс беруші де ұтылмайды. Әрі 
студенттің жалақысынан бөлек 
медициналық сақтандыруы мен 
көлікте жүруге жеңілдігі тағы бар.

Кез келген компания үшін дуальды 
оқытудың тиімді тұсы көп. Әуелі 
мықты кадрларды дайындауға 
қол жеткізе алады. Сөйтіп, өз 
фирмасына талантты кадрларды 
жинақтай алады. Бұл – бір жағы. 
Екіншіден, түлектер де оқу бітірген 
соң кәсіпорында жұмысқа тұруға 
мүмкіндік алады. АҚШ, Германия, 
Швейцария, Ұлыбритания дуальды 
оқыту жүйесінен ұтпаса, ұтылған 
жоқ. Табыс екі тарапқа да ортақ. 
Бір жағынан кәсіпорын қаржысы 
үнемделеді, екінші жағынан қажетті 
маманды өзі тәрбиелеп алады. 
АҚШ-та 16 жасқа толған жастарды 
техникалық мамандықтарға 
оқытатын арнайы бағдарлама 
бар. Ол арқылы оқушы Солтүстік 
Каролинада жұмыс істеуге мүмкіндік 
алады. Тегін білім алумен қатар 
оның қосымша табыс табуына да 
болады.

қАТыРМА қАғАз 
қиынДықТАн құТқАРМАйДы
Біздің елімізде де дуальды оқыту 

жүйесі енгізілген. Бұл бағдарлама 
2012 жылдан бері жүзеге асырылып 
келеді. Техникалық, технологиялық 
және ауыл шаруашылығы 
бағыттары бойынша дуальды оқыту 
еліміздің 400-ге жуық колледжінде 
оқытылып жатыр. Негізгі тәжірибе 
неміс жүйесіне негізделген. ШҚО, 
Қарағанды, Ақмола және Қостанай 
облыстарында Халықаралық 
ынтымақтастық жөніндегі неміс 
қауымдастығы 2014 жылдан 
бастап пилоттық жобаны енгізген. 
Яғни, бұл жобаның мақсаты – 
кәсіпорынға қажетті мамандарды 
қалыптастыру. Сұранысқа ие болу 
әрі жұмыссыз¬дардың санын азайту 
болғаны рас. Солай бола тұра 
вице-премьер Бердібек Сапарбаев 
«ешкім қажет етпейтін мамандар» 
дайындап жатқаны туралы сөз 
қозғайды? Неге?

Сенатор Нұртөре Жүсіп 
«мамандық таңдау – маңызды» 
деген пікірді алға тартады. 
Сенатордың айтуынша, «Біздің 
қоғамда түсініксіз бір үрдіс бар. Бұл 
«елден қалмау», «ел қатарлы болу», 
«елдің баласы сөйтіп жатыр» деген 
жалпақ ұғымдармен қабыса кірген 
нәрсе. Мұның салдарын өмірдің 
қай қырынан да анық байқауға 
болады. Соның ішінде мамандық 
таңдау мәселесінде тіпті ерекше 
көзге түседі. Мәселен, тәуелсіздіктің 
алғашқы кезеңінде жұрт баласын 
жаппай заңгер мамандығын оқытуға 
берді. Сосын экономист, қаржыгер 
мамандықтары-на басымдық 
берілді. Келе-келе техник-
программист мамандығына оқыту 
белең алды. Жақында «электронды 
еңбек биржасындағы резюмелер 
мен бос жұмыс орындары санының 

Тәуелсіздігіміздің тұғырлы болуына, 
еліміздің дамуына, жеріміздің 
көркеюіне өз үлестерін қосып жүрген 
белді азаматтардың барлығы 
да ауыл мектептерінен білім 
алып, ауылда тәрбиеленгендер.    
Қоғамның дамуына байланысты 
ауылдарымыз да күннен-күнге 
жаңарып, жақсарып жатыр. Соның 
бірі – ауыл мектептерінің жағдайы. 
Ғылым мен технологияның дамыған 
заманында білім беру саласы да 
қарқынды дамуда. Қазіргі таңда 
ауыл мектептері жаңа технология 
құралдарымен жабдықталып, 
ұстаздар білім берудің жаңа әдіс-
тәсілдері бойынша білімдерін 
жетілдіру үстінде. Ендеше заманына 
қарай амалы, демекші бұрыңғы 
кездегідей қарапайым дәстүрлі 
сабақтың мәні де сәні де кеткен 
уақыт. «Білімді ұрпақ – болашақтың 
кепілі»,-деп дана халқымыз 
айтқандай, бүгінгідей ел болашағы – 
жас буынды заманына сай лайықты 
жеке тұлға ретінде қалыптастыру ісі 
мемлекетіміз үшін маңызды болса, 
мұғалімдер қауымына артылар жүк 
ауыр екені баршаға мәлім. Қоғамның 
дамуындағы ең маңызды мәселе 
білім беру жүйесі. Қазіргі таңдағы 
негізгі мақсат – жан-жақты білімді, 
өмір сүруге бейім, ой-тұлғасы бар, 
адамгершілігі жоғары, қабілетті жеке 
тұлғаны яғни еліміздің патриотын 
қалыптастыру.

Мына заманда өзгеріссіз қалу – 
әрқашан заман ағымының алдыңғы 
легінде жүретін мұғалімдер үшін 
дамымымай тұрып қалумен тең.
Өзім осы білім беру саласының 
қайнаған ортасында еңбек 
етуіме байланысты, жаңартылған 
білім беру бағдарламасы енеді 
дегенде алдыңғылардың бірі 
болып  жаңартылған білім беру 
бағдарламасы бойынша курысын 
оқып бітіріп,содан бері өз мектебімде 
жаңа бағдарлама бойынша жұмыс 
жасап жатырмын. Мектебіміздегі 
«Lesson Study»зерттеу тобының 
мүшесімін. Зерттеу тобымен пән 
мұғалімдері бірлесе отырып 
сабақ жоспарын құрып,оқушылар 
тақырыпты жақсы меңгеруі үшін,әр 
түрлі әдіс-тәсілдерді қолдана 
отырып, мектебіміздің білім сапасын 
көтеруге жұмыс жасап жатырмыз.

Өз пәнім бойынша жылда 
мектепішілік, аудандық 
семинарларда өз тәжірибеммен 
бөлісіп отырамын. Мысалыға соңғы: 
2018-2019 оқу жылында «Сабақта 
әдіс-тәсілдерді тиімді пайдалану» 
атты тақырыпта аудандық семинарда 
4 В сынып оқушыларымен «Менің 
досым шебер» тақырыбында сабақ 
өткіздім. Сабағымның жоспарын 
Блум таксономиясын негізге ала 
отырып құрдым. Сабақта оқушылар 
«Қолөнер», «Шебер» сөздерін Блум 
таксономиясына салып талдап 
шықты.

Сөзімнің соңын қорытындылай 
келе, бұл жаңартылған білім беру 
бағдарламасы бойынша менің 
көкейге түйгенім: алдымызға бір 
мақсат қоя отырып, сол мақсатқа 
жету жолында шәкірттердің 
жүрегіне жол тауып, әрекеттендіре 
білу шеберлігіне жетсек, егемен 
елдің ұл-қыздары білімді де білікті 
болып шықпақ. Соның арқасында 
біз бәсекеге қабілетті, іргесі мықты 
ел боламыз. Ұстаздықтың ұлы 
жолында өзімнің бар күш жігерімді 
салып, еліме пайдамды тигізіп 
жатсам, бұл ғаламда одан артық 
бақыт жоқ деп ойлаймын. Заман 
талабына сай жабдықталған ауыл 
мектептеріндегі ұстаздардың 
осы талапқа сай жұмыс жасауға 
бетбұрыстары айқын көрінісін тауып 
жатыр. Бүгінгі мұғалімнің еңбегі, 
тынымсыз ізденуді, үздіксіз кәсіби 
дамуды талап етеді. Қоғамның 
сұранысына лайықты ақпараттық 
-коммуникативтік технологияларды 
меңгерген мұғалім болып, өз бетінше 
білім алып, шешім қабылдай 
алатын, болашаққа жан-жақты 
көзқарасы бар, ой-өрісі жоғары 
дамыған, зерделі, жан-жақты 
тұлғаны қалыптастырудың негізі 
жаңартылған білім беру мазмұны- 
жаңашылдықтың бастамасы.   
Сондықтан,   ХХІ ғасырда 
«қарапайым ауылдан - өркениетті 
ауыл» мектебінің оқушысына 
білім берудегі жауапкершілігімізді 
абыроймен атқару ұстаздық 
борышым деп түсінемін.

Алмагүл  ШАйМеРДеновА,
«Титов атындағы орта мектеп 

МДШо» кММ
қазақ тілі мен әдебиеті 

пәнінің мұғалімі.
ескелді ауданы.

арақатынасы бойынша елде заңгер 
мамандары тым артық болып отыр» 
деген ақпаратты кезіктірдім. Еңбек 
ресурстарын дамыту орталығы 
сарапшыларының мәліметінше, 
биылғы жылдың үшінші тоқсанында 
2,4 мыңнан астам адвокаттың 
түйіндемесі еңбек нарығында 
сұраныссыз қалған. Электронды 
еңбек биржасында заңгер 
мамандығы бойынша тек 644 бос 
жұмыс орнына хабарландыру 
орналастырылыпты. Ал бұл салада 
3 077 адам жұмыс іздеген көрінеді» 
дейді.

Еліміздегі тым артық мамандардың 
ТОП-5 тізіміне сонымен қатар 
техник-программистер (мыңнан 
астам түйіндеме), техник-
технологтар (843), экономистер 
(837) және қаржыгерлер (736) кіріп 
отыр.

Сондай-ақ ең сұранысы төмен 
мамандықтар тізімінде қазақ тілі 
мен әдебиеті мұғалімдері (707), 
фельдшер (687), дене шынықтыру 
және спорт мұғалімдері (582), аспаз 
(474) және шаштараз (413) да бар.

«Тігінші және шаштараз 
мамандықтарына қайта даярлаудан 
өткен азаматтардың көбі жұмыссыз. 
Мұны мына мәліметтен-ақ көруге 
болады: 2019 жылдың үшінші 
тоқсанында мынадай мамандықтар 
төмен сұранысқа ие болды: эколог, 
биология мұғалімі, тігінші, психолог, 
бастауыш сынып мұғалімі, заңгер-
кеңесші, мектепке дейінгі мұғалім, 
есепші, инженер-механик, фермер-
техник, есепші, биолог. Демек, 
нарық заманында «жұрттың бәрі 
сөйтіп жатыр» деген ұғым жүрмейді. 
Баласын «ел қатарлы» оқытуды 
ойлаған ата-аналар түбінде опық 
жеп қалады. Сондықтан заманның 
ыңғайын, еңбек нарығындағы 
ахуалды жіті бақылауға алу керек. 
«Әйтеуір диплом алса болды» деген 
көзқараспен ұлт ұзаққа бармайды. 
Құр қатырма қағаз қиындықтан 
құтқармайды. Оның орнына белгілі 
бір кәсіп иесі болуды ойластырған 
абзал» деген пікірді алға тартты 
сенатор.

Білімді маман жерде қалмайды. 
Университет бітіргендердің де 
барлығы бірдей білікті емес. 
Арасында өз ісін жақсы білмейтін 
жауапсыз мамандар да кездесіп 
қалады. Сол себепті оған колледж не 
университет бітірген деп біржақты 
қарауға болмас.   Белгілі меценат, 
ұстаз Бекзат Алтынбеков 
осылай дейді: «Басты мәселе – 
мемлекеттік білім стандартында. 
Білім және ғылым министрлігі қалай 
бекітеді, колледждер соны оқытады. 
Стандартты өзгерту – министрліктің 
қолында».

 P.S.
Қалай десек те, қоғамға керегі – 

білікті де білімді маман. Әрі қажет 
мамандықтарды игеру. Сонда ғана 
«ешкімге керек емес мамандар» 
деген тұжырым қалыптаспайды. 
Сұранысты арттыру да қажет кадрға 
байланысты. Ендеше қоғамға керек 
адамдарды тәрбиелеп шығарайық.

гүлзина БекТАс. 
  "Айқын" газеті.
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Осы сабақ арқылы жүзеге асырылатын 

оқу мақсаттары: 1.1.3.5циферблат 
бойынша сағаттағы уақытты анықтайды; 
уақыттың өлшем бірліктерін (минут, сағат, 
күн, апта, ай) ажырата алады.
Сабақ мақсаттары: 
Барлық оқушылар орындай алады:
Апта — уақыттың өлшем бірлігі деген 

түсінік қалыптастырады
Оқушылардың көпшілігі орындай алады:
Уақыт аралықтары туралы (минут, 

сағат, апта, ай) түсінік қалыптастырады  
уақыттың өлшем бірліктерін қолдана 
біледі.   
Кейбір оқушылар орындай алады:
уақыттың өлшем бірліктерін¬ (минут, 

сағат, күн, апта, ай) ажырата алады, 
қолдана біледі.   
Тілдік мақсат:
Оқушылар орындай алады:      
Апта-неделя
Дүйсенбі-понедельник -monday
Сейсенбі-вторник-tuesday
Сәрсенбі-среда-wednesday
Бейсенбі-четверг-thursday
Жұма-пятница-friday
Сенбі-суббота-satuday
Жексенбі-воскресенье-sunday
Түйінді сөздер мен сөз тіркестері:
Уақыт, сағат, минут, тәулік, апта, ай, жыл
Талқылауға арналған сұрақтар:
-Балалар, уақыт деген не?
-Уақыттың қандай өлшем бірліктерін 

білесіңдер?
-Ең кіші өлшем бірлікті ата?
-Уақытты біз немен өлшейміз?
Жоспар
Басы 
Оқушылармен санамақ ойнау арқылы 

апта күндерімен танысу: 
Сәл демалып,
Тыным ал,
Тақпақ тындап,
Ұғып ал.
Апта деген атайдың
Жеті бірдей  қызы  бар:
Біріншісі-Дүйсенбі,
Екіншісі-Сейсенбі,
Үшіншісі-Сәрсенбі,
Төртіншісі-Бейсенбі,
Бесіншісі-Жұма,
Алтыншысы-Сенбі, 
Жетіншісі-Жексенбі
Осы тұста апта күндерін үш тілде айтып 

тіл жаттықтырады.
Ендеше біздің бүгінгі сабағымызға 

апта атайдың қыздары қонаққа келіпті. 

Осы сабақта қол жеткізілетін оқу 
мақсаттары оқу бағдарламасына сілтеме
Сабақ мақсаттары. Осы сабақта 

қол жеткізілетін оқу мақсаттары оқу 
бағдарламасына сілтеме.
5.2.3.3 Шығармашылық жұмыстар мен 

бұйымдар дайындау үдерісінде қазақтың 
ұлттық мәдениет элементтерін пайдалану.
5.1.4.1 Шығамашылық жұмысты 

орындау кезеңдерін анықтай отырып, 
жоспар дайындау.
Сабақтыңмақсаты: 
-пэчворк, квилт, курак техникалармен 

танысады;
-ою – өрнек шаблондар бойынша 

декоративтік мазаика техниткасында 
тәжірибе орындау.
Бағалау критерийлері: Шығармашылық 

жұмыста қазақтың ұлттық мәдениет 
элементтерін пайдалана алады;
Құрақ, квилт  атауларына сипаттама 

береді.
Терминдермен жұмыс:  Құрақ;  Пэчворк; 

Квилт теникасы сөздерінің мағынасымен 
жұмыс.
Сөздік жұмыс: сөздерді үш тілде айтқызу
Дизайн – дизайн – disain. Композиция – 

композиция – composition
Макет – Макет – layout. Құрақ құрау 

- Лоскутное шитье –Quilting. Шаблон – 
шаблон – template
Құндылықтарға баулу: Қазақтың ұлттық 

мәдениетін үйрете отырып, оны тұрмыста 
қолдана білуге баулу.
Пәнаралық байланыстар: сызу, 

геометрия, ағылшын.
Ресурстар: Ғаламтор деректері, https//

www.pinterst.com/pin https//www.livemaster.
ru/shite/loskut, ПЭЧВОРК өрнегінің 
шаблоны,жұлдыз құрақ, құрақ көрпе, 
КВИЛТ, қолдан жасалған шаблондар,түрлі 
- түсті картондар, қайшы.
АКТ қолдану дағдылары: ғаламтордан 

тақырыпқа байланысты материалдарды 
тауып, пайдалануға дағдыландыру.
Алдыңғы білім: Әуе перспективасын беру 

сызбаларын біледі
Сабақ барысы:
Сабақтың басы:Оқушылардың 

назарын шоғырландыру. Денсаулық 
сақтайтын технологиялар  «Миға 
шабуыл» оқушылардың назарын аудару, 
монитордағы суреттер арқылы сабақ 
тақырыбын ашу.
 Үйлеріңде қандай құрақтан жасалған 

бұйымдар бар?

ҰОҚ-ның оқытылу мақсаттары: 0.1.1.2 
.Сөзді буынға бөлу, сөздегі буын санын 
жіне орналасу ретін анықтау.
0.1.2.2.Педагогтің сұрақтарына жауап 

қайтару.
0.1.4.1.Өзіне таныс тақырып аясында 

диалогке қатысу.
0.2.1.1.Сөз / сөйлем сызбасын оқу.Жазуға 

қолдарын жаттықтыру. Т әрпінің баспа 
түрімен танысп жазу.
Күтілетін  нәтиже:
Барлық  тәрбиеленушілер:
Сұрақтарға жауап қайтарады.
Тдыбысы-дауыссыз дыбыс, т дыбысының 

айтылуын дұрыс дыбыстайды.
Суреттегі заттардың аттарын атай алады, 

сөздерді буынға бөледі.
Т әрпінің баспа түрін жазады.
Көпшілік тәрбиеленушілер:
Сұраққа жауап беріп, сурет бойынша 

әңгімелейді..Берілген суретке қарап 
сөздегі дыбыстарды, кітапхана мен 
дүкеннің айырмашылығын біледі. Суреттен 
т дыбысы естілетін заттарды табады. Т 
дыбысына сөз құрайды. Сөздегі дыбыс 
санын,ондағы т дыбысының орнын 
ажыратады.
Тілдік мақсат:
Тәрбиеленушілер:Балалар педагогтің 

сұрағына жауап береді. Өз ойларын айтып 
пікірлеседі.
Негізгі терминдермен сөз тіркестері:
Мұқабасы, насос , телеграф бағаны..
ҰОҚ-дағы тапсырмалар мен диалогтерде 

қолданылатын тіл:
Диалог құруға арналған сұрақтар:
Суретте не бейнеленген?
Мектеп несімен  ұнайды?
Өз мектебіңді жақсы көресіңбе?
Пікір алмасу сұрақтары:
Кітапхана деген не?
Кітапхана мен дүкеннің қандай 

айырмашылығы бар?
Бұл кітаптар не туралы деп ойлайсың?
Сен қай кіпапты таңдар едің?
Өткен ҰОҚ-де  алған   білім:Заттардың 

атын ата. Сөздерді буынға бөл.Сөздер қай 

Оқу мақсаттары: 
3.1.1.5 үлесті құру жолын көрсетіп беру, 

оларды оқу, жазу және  салыстыру
3.1.2.1** бөлшек дегеніміз бірліктің (бір 

бүтіннің) бір не бірнеше тең үлестерден 
құралған сан, екі натурал санның қатынасы 
екенін түсіну
Сабақ мақсаты: 
•санның/шаманың үлесін табуды және 

үлесібойынша санды/шаманы табуды 
үйренеді
•бөлшек дегеніміз бірліктің (бір бүтіннің) 

бір не бірнеше тең үлестерден құралған 
сан, екі натурал санның қатынасы екенін 
түсінеді.
•үлесті құру жолын көрсетіп беру, оларды 

оқу, жазу және салыстырады
Бағалау критерийлері (Блум-

токсономиясымен) Оқушылардың 
білу, түсіну, талдау, дағдыларын 
қалыптастырылды.
Оқушылар:
1.Үлесті құру жолын көрсетіп беру, 

оларды оқу, жазу және  салыстырады.
2. Бөлшек дегеніміз бірліктің (бір бүтіннің) 

бір не бірнеше тең үлестерден құралған 
сан, екі натурал санның қатынасы екенін 
түсінеді.
3. Санның/шаманы ң үлесін табу және 

үлесі бойынша санды/шаманы табу: 100 
көлеміндегі сандар мен жүздіктердің 
жартысын, үштен бір, төрттен бір, оннан бір 
бөлігін табады.
Тілдік мақсаттар: 
Дағдыларын дамыту:
Шамалардың өзара байланысын 

түсіндіре алады. Мысалдардың төрттігі 
қалай құрылғанын түсіндіре алады.
Пәндік лексика және терминология:
шамалардың арасындағы 

тәуелділік,шамалардың арасындағы өзара 
қатынасты орнатушы  теңдік ретіндегі 
формулалар, амалдар реті, көбейту 
кестесі  
Сабақта диалог/жазу үшін 

пайдаланылатын тіл
Талқылау:
-Үлес дегеніміз не ?
-Үлесті қалай жазуға болады ?
- Санды нолге бөлсек не шығады?
Жазылым:

жүйесімен қоса дәстүрлі әнге 
деген қабілетін дамыту.
Тәрбиелік: дәстүрлі әндерді 

сүйіп тыңдайтын, әннің мазмұнын 
түсініп, әділ баға бере алатын, 
білімді әнші тәрбиелеу.
Сабақтыңтүрі: Аралас сабақ.
Сабақтың әдісі: Баяндау, сұрақ-

жауап, әнайту, музыка тыңдау.
Көрнекілігі: Домбыра аспабы, 

халық әндерінің жалғасуына үлес 
қосқан әнші- компазиторлардың 
суреттері, ән өнері туралы 
қанатты сөздер.
Сабақтың барысы:
1.Ұйымдастыру кезеңі. 

(Оқушының сабаққа қатысуын, 
оқу-құралдарын тексеру.)
2.Үй тапсырмасын сұрау.
Өткен сабақтардағы  өтілген 

сабақты қалай  меңгергендігін 
тексеру.
Оқушыға үйге берілген 

«БҮЛДІРГЕН» халық әнін  
орындату.
3.Жаңа сабақ.
а) Біз бүгін халық әні 

Олар сендермен достасқысы келеді екен. 
Ол үшін апта күндерінің дайындаған 
қызықты сұрақтары мен  тапсырмаларын 
орындауымыз керек екен. 
№1. Дүйсенбінің тапсырмасы:
Шапшаңдыққа арналған тапсырма: Апта 

күндерін жылдам айтып бер 
Уақыт өлшем бірліктері
апта күндерінің атаулары үш тілде 

жазылған парақшалар тірек сөздер 
жазылған парақшалар;
бір аптаға арналған сабақ кестесі;
бір аптаға арналған үйірме кестесі;
Ортасы
№2. Сейсенбінің тапсырмасы. 
Топтық жұмыс: «Құрастыр» ойыны. Ойын 

шарты бойынша балалар апта күндерін 
рет-ретімен орналастырады және постерді 
қорғайды.
№3.Сәрсенбінің тапсырмасы. Ширату 

сұрақтары:
1. Бір сабақтың ұзақтығы қандай?
2. Бір аптада неше күн бар?
 3. Жұманың алдында қай күн келеді?
4. Үзіліс кезінде неше минут демаламыз?
5. Осы сәрсенбіден келесі сәрсенбіге 

дейін неше күн өтеді?
6. Сейсенбіден кейін неше күн өткенде 

сенбі болады?
№4. Бейсенбінің  тапсырмасы. Оқулықпен 

жұмыс
Шығарып көр.
Нұргүл дүйсенбі күні вокал үйірмесіне 

барды.                      2 күннен кейін домбыра 
үйірмесіне барады. Домбыра үйірмесі 
аптаның қай күні болады?
Отбасылық демалыс.
Әкесі, анасы және балалары 2 апта теңіз 

шипажайында болды. Отбасы неше күн 
демалды?
Апта күндері жазылған қиындылары
Салыстыру арқылы апта күндерін ретімен 

орналастырады
Соңы
№ 5. Жұманың  тапсырмасы. Дәптермен 

жұмыс
№6. Сенбінің  тапсырмасы. 

«Сәйкестендіру»
ҚБ 
Апта атауларын сәйкестендір:
Дүйсенбі                2 күн
Сейсенбі                3 күн
Сәрсенбі                5 күн

Қандай құрақ түрлерін білесіңдер?
Оқушылармен бірге сабақ мақсаттарын 

анықтау: Пэчворк, квилт, құрақ 
техникаларымен танысып, Венн 
диаграммасын толтыру ұсынылады. 
Түстерді үйлесімді ете отырып, дайын 
шаблондармен декоративтік мозайка 
техникасында құрақ құрау ұсынылады
Сабақтыңортасы
Жаңа сабақ
-Қолөнердің бір түрі  - құрақ құрау, 

біздің қазақ халқының қолөнерінің басты 
шикізатының бірі мата. Халық шеберлері 
матаның қасиетіне зер сала отырып, өз 
қажеттеріне жарата білген, ал қалған мата 
қиындыларынан құрақты сәндеп құрай 
білген.
-  Құрақ құрау екі мақсатты көздейді:
-1-мата қиындыларын іске асыру, кәдеге 

жарату.
-2-әдемілікке, ұқыптылыққа тәрбиелік 

мәні зор.
Құрақтың тарихы ХІХ–ғасырдыңаяғы ХХ 

– ғасырдың басында құрақ өнері кең өріс 
алып, құрақ көрпеше, дәстүрлі төсеніш, 
тұрмысымызға көрік беретін сәнді бұйым 
безендіретін жиһаздарының бірі болып 
келді.
Қазірде ұлттық салт – дәстүріміз жалғасын 

табуда, яғни әр үйден құрақтан жасалған 
бұйымды кездестіруге болады. Қыз ұзату, 
келін түсіру тойларында көрпеге, қоржынға 
әдемілеп құрақ құрап ою-өрнектер түсірген. 
Көбінесе аққу құрағын. Құрақ өнері тек 
қазақ халқына ғана тән емес әлемнің 
басқа ұлт халықтарында құрақ өнері кең 
дамыған.
Практикалық жұмыс:
1–тапсырма: Суреттерге қарап, олардың 

орындалу техникасы бойынша ұқсастығын, 
айырмашылығын ,қандай техникада 
орындалғанын айтыңдар:
Дескриптор: Бұйымдардың ұқсастығы 

мен айырмашылығын атайды.
Түстер үйлесімін ескере отырып, 

материал мен құрал жабдықтарды таңдай 
алады.
2 -  тапсырма: Дайын  шаблондар 

бойынша түрлі геометриялық мата 
қиындыларынан  декоративтік мозаика, 
құрақ құрау.
Дескриптор:
1. Құрақ құрауда қандай геометриялық 

фигуралар қолданғанын атайды
2. Өрнектердің сызбалары мен түсті 

шеңберді негізге алып, құрақ құрайды.

дыбыстан басталып тұр?Дыбыстар нешеге 
бөлінеді?Қандай түстермен белгіленеді?
Ресурстар:Түлкінің суреті, кітаптардың 

суреті, өлеңдер жинағы, ермексаз ,әліппе-
дәптер.
І.Жоспарланған  жұмыс түрлері:Дұрыс 

әсерлі көңіл  күй орнату.Педагог 
балаларды ортаға шаттық шеңберіне 
тұрғызып.Балалар  шаттық  шеңберін 
құрып,бір- бірлеріне жылы лебіздерін 
білдіреді. .
Күннің көзі ашылсын,
Көкке шуақ шашылсын.
Амандасу үлкенмен,
Тәрбиенің мәні ғой.
Алдыменен, халайық,
Амандасып алайық.
ІІ. Өмірлік тәжірибені маңыздандыру.

Мақсатты  болжам.
Педагог балаларға жұмбақ оқып береді.
Өзі айлакер қу,
Жүрген  жері айғай-шу.
(Түлкі)
ІІІ.Тапсырма бойынша жұмыс.
1-тапсырма.-Кітапхана  деген 

не?(Балалар сұраққа жауап береді.
Педагог  балалардың  жауаптарын 
толықтырып,кітапхана  туралы  білімдерін  
кеңейтеді.)
Суреттегі заттарды атайды.
Балаларға таныс емес  атаулардың 

мағынасын  педагог  түсіндіреді.
Т дыбысы естілетін сөздерді атайды.

Педагог  т дыбысын айтқанда тіліміз  
кедергі жасап,тісімізге қатты  тиіп  тұрғанын 
түсіндіреді.Суретке қарап,т дыбысы бар 
зат атауларын ата.Кітапхана мен  кітап 
дүкенінң айырмашылығы  бар?
Балалар өз ойларын айтып,педагог 

толықтырады.
2- тапсырма.Педагог суретте берілген 

4 кіпаттың мұқабасын көрсетеді. Мұқаба 
сөзінің мағынасын түсіндіреді.Балалардан 
мұқабадағы суреттер туралы сұрайды. 
Мұқабадағы суреттерге қарап кітаптың 
не туралы екенін түсінуге болатынын 
айтады.Бұл кітаптар не туралы деп 

Өрнектерді бөлшекпен жазу. 
Пәнаралық байланыс 
Дүниетану, жаратылыстану 3 сынып
Құндылықтарды дарыту: 
–Құрмет, ынтымақтастық, қазақстандық 

патриоттизм және азаматтық 
жауапкершілік 
–Өмір бойы оқуға дайын болу
–Еңбек және шығармашылық 
Алдыңғы білім: Бөлу 2  сынып
Жоспар
Сабақтың басы
Ұйымдастыру 
Ширату жаттығулары.
«Сыйқырлы таяқшалар» тәсілі бойынша 

сұрақтарға жауап алу
Кесінді қағаздар, қарындаштар, оқулық, 

дәптер.
№ 1 есеп 
Алтыдан бір, бестен екі, оннан бір, 

жетіден үш, екіден бір, сегізден төрт, алпыс 
бірден жиырма үш.
Дескриптор
- Бөлшектерді жазады.
Бағалау:
 «Детектив» әдісі 
Сабақтың ортасы
«Ойлан тап» әдісі
№ 2есеп
a)
Қарбыздың м. -8кг 
Жартысының м. -? кг
8кг: 2 =4 (кг)
Жауабы: Жартысының массасы 4 

килограмм.
ә)
Жартысының м. 4 кг
Тұтас қ. м. -? кг
4*2=8 (кг)
Жауабы: тұтас қарбызбың массасы 8 

килограмм.
Дескриптор
-Ecептерді шығарады.
Бағалау:-смаиликтер 
Сабақтың соңы
 «Дерижер» әдісі
№ 3
Дескриптор
-Бөлігі бойынша бүтін санды табады. 
Бағалау:-басбармақ жолымен 
№ 4. 

«Гүлдәриға» әнін үнтаспадан 
тыңдау арқылы  үйренеміз.
Қазақ халқының дәстүрлі 

мұрасы өте бай. Ол нотаға 
түсіру сауаты болмағандықтан 
ғасырлар
бойы ел аузында ,біреуден біреу 

үйрену арқылы рухани қазынаға 
айналып, ұмытылмай келді.
Халық арасынан шыққан 

дарынды әншілер керемет 
туындылар шығарып тамаша 
шығармаларды
Халық арасына таратуда зор 

еңбек сіңірді. Дарынды адамдар 
арқылы ұрпақтан ұрпаққа жетіп
Отырған әндердің мазмұны 

арқылы халқымыздың табиғи 
өсу, әдет-ғұрып, тұрмыс-салт, 
мәдени
өрлеу, тарихи даму кезеңдерімен 

танысамыз.
Бұл әншілік өнер әр өңірдегі 

өзіне тән әншілік мәнеріне, 
табиғат-танымына, ойын-сауық 
үрдістері
мен тұрмыс-салт ғұрыптарына 

АПТА КҮНДЕРІ

ТОҚЫМА МОЗАЙКА ТЕхНИКАСЫМЕН ЖАСАЛҒАН ТІГІН 
БұЙЫМДАРЫНЫң ДИЗАЙНЫ (ҚұРАҚ, ПэчвОРК, 

КвИЛТ). ИДЕяНЫ ЗЕРТТЕУ. эСКИЗ. МАТЕРИАЛ ТАңДАУ 
ЖәНЕ ДАЙЫНДАУ. ЖұМЫСТЫ ОРЫНДАУ РЕТТІЛІГІ

МЕКТЕП КІТАПхАНАСЫНДА.Т ДЫБЫСЫ МЕН әРПІ

ҮЛЕС ЖәНЕ БӨЛШЕК ТУРАЛЫ ТҮСІНІК

ДәСТҮРЛІ әНДІ БАЛАЛАРДЫң ЖАС 
ЕРЕКШЕЛІГІНЕ ҮЙРЕТУДІңә ДІСТЕРІ

Бейсенбі                 6күн
Жұма                      7күн 
Сенбі                      1 күн
Жексенбі               4 күн
№7. Жексенбінің  тапсырмасы.  Ойын:  
«Апта күнін құрап ал,
Рет-ретімен тұра қал»
Түрлі-түсті қағаздағы тапсырмалар
Оқушылар апта күндерінің реті бойынша 

бір қатарға тұра қалады.
Қосымша  мәліметтер        
Саралау-оқушыға мейлінше қолдау 

көрсетуді   қалай жоспарлайсыз? Қабілетті 
оқушыға тапсырманы қалай түрлендіресіз?
Бағалау-оқушы білімін тексеруді  қалай 

жоспарлайсыз?
Пәнаралық  байланыс-Денсаулық  

және қауіпсіздік, АКТ-мен байланыс. 
Құндылықтармен байланыс  (тәрбие 
элементі).  
Рефлексия
Сабақтың мақсаты мен оқу міндеттері 

орындалды ма? Бүгін оқушылар не 
үйренді? Сабақ қалай, қандай деңгейде 
өтті?
Жоспарланған саралау  жақсы іске асты 

ма? (тапсырмалар сәйкес болды ма?) 
Уақытты қалай пайдаландым? Жоспарыма 
қандай өзгерістер енгіздім және неге? 
Бағалау
Оқушылар сабақ соңында:апта 7 

тәуліктен тұратын уақыт аралығы екенін 
түсінеді;апта күндерінің ретін біледі.
Оқушылардың жаңа тақырыпты меңгеру¬ 

деңгейін тексеру үшін сұрақтар қоюыңызға 
болады:
— бір аптада неше күн бар?
— Бүгін аптаның қай күні?
— Сендер аптаның қай күнінде сабаққа 

келесің дер?
— Сейсенбі аптаның нешінші күні?
— Дүйсенбіден кейін қай күн келеді?
— Жексенбінің алдында қай күн?
— Арғы күн қай күн болады?
— Сендер қалай ойлайсыңдар, қандай 

іс-әрекеттердің ұзақтығын тәулікпен емес, 
аптамен өлшеуге болады? Неге?
Жұмыс дәптеріндегі “Жетістік 

баспалдағы” бойынша өзін-өзі бағалайды.
гульзана АзнАхуновА,

бастауыш сынып мұғалімі
№4 Шонжы орта мектебінің

ұйғыр ауданы, Алматы облысы.

 - Практикалақ жұмысты аяқтағаннан соң 
құрастырған бағалау критерий бойынша 
бірін - бірі бағалау.
Сабақтың соңы:
 Рефлексия
Сабақтың соңында рефлексия «Білім 

баспалдағы» арқылы жүргізіледі.
Білім баспалдағы

Раушангул Мухалиева,
«А.н.Бубенцов атындағы орта мектеп-
мектепке дейінгі шағын орталығымен» 

кММ көркем еңбек пәнінің мұғалімі.
еңбекшіқазақ ауданы.

ойлайсыңдар?Балалар кітаптардың 
мұқабасында салынған суреттерге қарап,
кітаптарға атау береді.
Мысалы: « Жер шарын аралаған робот», 

«Ит сүйекті жақсы көреді», «Түлкі мен 
түйе»,
«Киттің ойыны»
-Өзің қай кітапты таңдар едің?
Кітаптың атауларын қайталай отырып, 

Тдыбысы естілетін сөздерді ажыратады. 
Тдыбысы естілетін сөздерді буынға 
бөледі. Т-қатаң  дауыссыз дыбыс. Көк түсті 
дөңгелекпен белгілейміз.
(Ұ) Сергіту сәті
Торғай, торғай, торғайсың.
Таяу келіп қонғайсың.
Жем шашайын тойып ал,
Сонда суыққа тонбайсың.
3-тапсырма.Т әрпімен танысайық.

Дәптердегі жұмбақ өлеңді оқиды.Шешуі:Т 
әрпі екенін айтады.Балалар суретке қарап, 
өздеріне таныс заттарды айтады.Балалар 
жұмбақ мазмұнына қарай т әрпінің 
неге ұқсайтынын айтып,баспа түрімен 
танысады.Т әрпіне ұқсайтын заттарды 
атайды.
4-тапсырма.Педагог ермексаздан Т 

әрпінің және О әрпінің бейнесін жасауды 
көрсетеді.
Ермексаздан Т және О әрпінің бейнесін 

жаса.Әртүрлі түсті ермексаздан жасалған 
Т және О бейнелерінің суреттері.Сан 
атаудағы Т әрпінің орнын тап.
5-тапсырма.Берілген сандарды атайды.Т 

әрпінен басталатын сөздерді тауып,буынға 
бөледі. Т әрпінің баспа түрін бастырып 
жазады.
ІV.Қорытынды  рефлексия.Педагог  

балалардың  үлгерім деңгейлерін анықтап, 
белсенділіктерін қадағалайды.
Балалар өз  білімдерін  смайликтер  

арқылы  бағалайды.
кымбат зАМзинА,

бастауыш сынып мұғалімі,
қарауылтөбе орта мектебінің,

Алматы облысы, 
сарқан ауданы.

Дескриптор
-Суреттерге мұқият қарап, бөлшек 

түрінде жазады.
Бағалау:-смаиликтер 
Қосымша ақпарат
Саралау – Сіз қосымша көмек көрсетуді 

қалай жоспарлайсыз? 
Сізқабілеті жоғары оқушыларға 

тапсырманы күрделендіруді қалай 
жоспарлайсыз? 
Бағалау – Оқушылардың үйренгенін 

тексеруді қалай жоспарлайсыз?
Пәнаралық байланыс 
Қауіпсіздік және еңбекті қорғау ережелері
АКТ-менбайланыс 
Құндылықтардағы байланыс
Рефлексия
Балалар бағалау критерийлері бойынша 

сабақтағы өз үлгерімдерін бағалайды:
-1000 көлеміндегі сандардың 

қалыптасуын түсіндім;
-1000 көлеміндегі сандарды тура және 

кері ретпен  санай аламын; 
-санның орнын натурал сандар 

қатарынан анықтай аламын; 
-үштаңбалы сандарды оқып, жазып және 

салыстыра аламын; 
-қарапайым теңсіздіктердің көптеген 

шешімдерін таба аламын. 
Төмендегі бос ұяшыққа сабақ туралы өз 

пікіріңізді жазыңыз.
Сол ұяшықтағы Сіздің сабағыңыздың 

тақырыбына сәйкес
келетінсұрақтарғажауапберіңіз. 
Қорытынды бағамдау
Қандай екі нәрсе табысты болды 

(оқытуды да, оқуды да ескеріңіз)?
1:    2:
Қандай екі нәрсе сабақты жақсарта алды 

(оқытуды да, оқуды да ескеріңіз)?
1:     2:
Сабақ барысында мен сынып немесе 

жекелеген оқушылар туралы менің келесі 
сабағымды жетілдіругекөмектесетінне 
білдім?

Р.ф.кАпАновА, 
бастауш сынып мұғалімі,

ы.Алтынсарин  атындағы  
орта мектеп МДШо,

Талдыбұлақ аулы, кербұлақ ауданы,
Алматы облысы.

байланысты алуан түрлі. Ал 
халық әндері бізге Күләш, 
Манарбек, Құрманбек, Әміре, 
Жүсіпбек, Кенен сияқты әншілер 
арқылы жетті.
4.Ән үйрену.
1. Дауысқа арналған жаттығулар, 

(Сол қол саусақтарына арналған 
жаттығулар).
2. Әннің сөзімен жұмыс жасау, 

үйрету.
3. Ән әуенін домбырда орындап, 

көрсетіп үйрету.
4. Әнді шумақтап үйрету.
5. Әнді домбырамен сүйемелдеп 

бірге орындау.
6. Сабақты қорытындылау.
7. Оқушының білімін бағалау, 

үйге тапсырма.
Үй тапсырмасы: Халық әні 

«Гүлдәриға» әнін жатқа мәнеріне 
келтіріп орындап келу.

жамила оРАзБАй,
«Текелі қаласының білім 

бөлімі» ММ
«Балалар шығармашылық 

орталығы» Мкқк оқытушысы.

Сыныбы: Дәстүрлі ән үйірмесі.
Оқушы: ҮЙІРМЕГЕ 

ҚАТЫСАТЫН  БАЛАЛАР
Сабақтың мақсаты:
Оқушыға дәстүрлі ән үйрете 

отырып, олардың эстетикалық 
талғамын жан-жақты тәрбиелеу, 
музыка мәдениетімен 
таныстырып, болашақ кәсіби 
өнер жолына баулу. Музыкалық 
сауатын кеңейтіп, теориялық 
білімі мен халық музыкасына 
және дәстүрлі әндер мен 
кәзіргі композиторлардың 
әндеріне деген сүйіспеншілігін 
оятып жалпы әнді естіп ойлау 
қабілеттерін дамыту.
Міндеті: Әртүрлі музыка 

формаларын қабылдай отыра, 
қазақ халқының әдет-ғұрып, 
салт-дәстүрлерімен ұштастыра 
білу, халық әндерін тыңдау 
барысында әннің адам көңіл 
күйінен туындайтынын сезініп, 
оқушыға әнді тыңдап, түсініп, 
нақышына келтіріп орындауға 
уйрету.
Білімділік: оқушыға музыкалық 

терминдер мен түсініктерін 
ескере отырып, білімін терендете 
оқыту.
Дамытушылық: оқушының әнді 

суреттеуі және музыкалық ойлау 
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объявления

НЕОБЫчНЫЙ УчИТЕЛь ПОявИЛСя 
в ТАЛДЫКОРГАНСКОМ НИШ

некоторых функции учителя, таких как объяснение 
лекционного материала, проверка выполненных 
практических упражнений, а также он имеет 
систему инклюзивного образования, — говорит 
автор проекта Даниил Филимонов.
По словам разработчиков, для слабовидящего ученика 

материал объясняется с помощью шрифта Брайля. Для 
слабослышащих ребят робот способен языками жестов 
объяснить материал, к примеру пальцами рук, показывая 
буквы. Еще одной фишкой робота является наличие 
функции «лип моушн», он считывает жесты и переводит 
их в буквы. 
Над проектом юные создатели работали порядка 

десяти месяцев. Робот «Ziggurat» далеко не первое их 
изобретение. Под руководством Николая Авдюнина, 
талантливого педагога, тренера по робототехнике 
Назарбаев Интеллектуальной школы города Талдыкорган 
учениками были созданы десятки проектов будущего. 
Они становились неоднократными победителями и 
призерами республиканских конкурсов и Всемирной 
олимпиады роботов WRO-2014, 2015,2016,2017,2018 и 

2019 годов.
— Сегодня мир 

вступает в 
эпоху Четвертой 
п р о м ы ш л ен н о й 
р е в о л ю ц и и , 
эру глубоких и 
стремительных 
и з м е н е н и й : 
технологических, 
экономических и 
социальных, - так 
Елбасы Нурсултан 
Назарбаев говорил 
в своем Послании 
народу Казахстана 
в 2018 году. 
Каждый год мы 
создаем проекты, 
чтобы развивать 
потенциал наших 
учащихся, тем 
самым стремимся 
совершенствовать 
информационные 

производства, на основе информационных 
производств экономика страны сможет 
подняться на новый уровень, — поделился своим 
мнением тренер по робототехнике. 

пресс-служба ниШ 
г.Талдыкорган.

«Ziggurat», — так зовут новоиспеченного 
преподавателя начальных классов Назарбаев 
Интеллектуальной школы города Талдыкорган. Он 
может преподавать уроки по изучению алфавита, 
математики, рисования. Особенность «Ziggurat» 
— способность понимать слабослышащих и 
слабовидящих. Кто он, спросите вы? Он — робот. 
Автором идеи является Даниил Филимонов, ученик 

12 класса Назарбаев Интеллектуальной школы города 
Талдыкорган. Проект был представлен сборной командой 
по робототехнике на Всемирной олимпиаде роботов 
WRO-2019 и был удостоен ІІІ места.
— Идея проекта принадлежит Даниилу, но в 

команде работали трое учеников, это Любовь 
Дудченко из Назарбаев Интеллектуальной школы 
города Алматы и Элина Пак, моя ученица из 
Детского центра интеллектуального развития 
NEXTROBOT, — рассказывает Николай Авдюнин, 
тренер сборной команды по робототехнике Алматинской 
области.

  В этом году олимпиада проходила в Венгрии в городе 
Дьер. Более двух тысяч талантливых ребят из 73 стран 
мира представили свои изобретения на тему «Умные 
города». Сборная юных робототехников области в 
составе казахстанской команды представила на суд 
жюри Робота — учителя в секции «Умное образование». 
— «Ziggurat» призван для частичной замены 

АЛАКӨЛ АУДАНЫНДА 
ұСТАЗДАР БОС ҚОСТЫ

«Алматы облыстық білім және 
ғылым қызметкерлерінің кәсіподақ 
ұйымы» қоғамдық бірлестігі Алакөл 
аудандық филиалына қарасты Сапақ 
орта мектебінде «Ұстаз мәртебесі – 
заман талабы» тақырыбында дөңгелек 
үстел өтті. 

Жиынға Алакөл аудандық филиалының 
төрағасы Кенжебек Алпысбаев, мектеп 
директоры Айнұр Ахметханова, бастауыш 
кәсіподақ ұйымының төрағасы Салтанат 
Көкенова және еңбек ұжымы толық қатысты.

Шарада алдымен Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың Жолдауынан 
үзінділер көрсетіліп, білім беру саласы 
туралы айтылған тапсырмалар нақтыланды. 

Сонымен қатар, еңбек ұжымы «Педагог 
мәртебесі туралы» заң қабылданып, 
ұстаздардың қоғам алдында абыройы 
артатынына сенім білдірді.  

Кездесуде математика пәнінің мұғалімі, 
еңбек ардагері Гүлнар Бекова ұстаз 
мәртебесінің тек қана мұғалімдердің 
әлеуметтік жағдайын жақсартумен 
байланыстыру жаңсақ пікір ретінде 
қарастырып, әр мұғалім заман талабына 

сай білім беруі үшін еңбек етуі керегін 
жеткізіп, әсіресе жастарды белсенді болуға 
шақырды.  Ал, Мадина-бану Ақпарова мен 
Ақмарал Қабылханова тыңбай ізденіп, 
еңбектенуден шаршамаған мұғалімнің 
мәртебесі әрдайым жоғары болатынын 
айтып, ұлағатты ұстаздардың барлық 
жағдай өздеріне байланысты екенін тілге 
тиек етті. 

Дөңгелек үстел барысында Алакөл 
аудандық филиалының төрағасы Кенжебек 
Сыбағатұлы жас жеткіншектерге саналы 
тәрбие, сапалы білім беру үшін ұжымдағы 
жұмыс атмосферасының атқаратын 
рөліне тоқтала келіп, білім саласының 
соңғы жаңалықтарымен бөлісті. Сондай-
ақ, шарада айтылған ойлардың барлығы 
орынды екенін айтып, ұстаздар қауымының 
жұмысына сәттілік тілеп, жасаған 
жұмыстарына алғыс білдірді.

А.АсуБАевА,
«Алматы облыстық білім

және ғылым 
қызметкерлерінің кәсіподақ ұйымы» 

қоғамдық бірлестігі Алакөл аудандық 
филиалының маманы.

Открылось наследственное дело 
на имущество Дюскельдинова 
Жасқайрата Кожабековича, умершего 
11 августа 2017 году. Наследников 
прошу обратится к нотариусу  
нотариального округа Алматинской 
области Калбергенову С.М. По адресу: 
г.Талдыкорган, улица Кабанбай 
батыра, дом №50. Квартира №3, 
телефон:8 747 718 28 66.

Открылось наследство на 
имущество гр.Звягинцевой Веры 
Павловны, умершей 31 мая 2019 
года. Наследникам обратится к 
нотариусу  по адресу:Алматинская 
область, город Талдыкорган, 
пр.Н.Назарбаева, дом 58,  
офис №28, сот. тел.:870275042826,  
раб.тел.: 8 (7282)270182.


